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Zazwyczaj na takich niezobowi¹zuj¹cych
spotkaniach wiele krzese³, zarezerwowa-
nych dla goœci, pozostaje pustych, bo

nawa³ obowi¹zków nie pozwala pojawiæ siê
prominentom i jest te¿ zrozumia³e, ¿e przysy-
³aj¹ oni swoich pomniejszych rang¹ zastêp-
ców. Tym razem na spotkaniu z pe³ni¹cym
obowi¹zki prezydenta i kandyduj¹cym na ten
urz¹d marsza³kiem Sejmu Bronis³awem Ko-
morowskim zjawili siê wszyscy rektorzy i wiele
znanych osobistoœci œwiata nauki, sztuki i poli-
tyki, chc¹c zamanifestowaæ swoje dla niego
poparcie. - Gdybyœmy tak mogli czêœciej spoty-
kaæ siê w takim gronie, stworzyæ nawet coœ w
rodzaju klubu - wzdycha³a Gra¿yna Zió³kow-
ska, cz³onek Rady Spo³ecznej przy Arcybisku-
pie Poznañskim, a Juliusz Kubel, stwórca „Sta-
rego Marycha” mówi³, ¿e oto w murach uni-
wersytetu spotka³a siê wreszcie poznañska in-

teligencja. 
Bronis³aw Komorowski w towarzystwie rek-

tora UAM prof. Bronis³awa Marciniaka z³o¿y³
kwiaty pod Pomnikiem Czerwca 1956, pod ta-
blic¹ upamiêtniaj¹c¹ ofiary czasu okupacji w
holu Collegium Minus i wpisa³ siê do ksiêgi pa-
mi¹tkowej UAM. Witaj¹c go, prof. Marciniak
przypomnia³ nazwiska studentów Jadwigi Sza³-
kowskiej i Zygmunta Górskiego, rodziców Bro-
nis³awa Komorowskiego, którzy po wojnie roz-
poczêli tu studia (ojciec, ze wzglêdu na AK-
owsk¹ przesz³oœæ ukrywa³ siê w okresie stalini-
zmu pod pseudonimem). Sam Bronis³aw Ko-
morowski spêdzi³ tu u dziadków kilka lat dzie-
ciñstwa i jak podkreœli³, naprawdê jest „w znacz-
nej mierze z Poznania”. Z tej poznañskoœci jest
dumny, bo jego zdaniem im wiêcej z Poznania
w mentalnoœci, tym bli¿ej do Europy. - Poznañ
³¹czy³ i ³¹czy zawsze marzenie o nowoczesnoœci

z silnym zakorzenieniem w tradycji, a to w³aœnie
jest Polsce najbardziej potrzebne - mówi³. 

S³uchacze chcieli poznaæ jego pogl¹dy na
szkolnictwo wy¿sze. Rektor PP prof. Adam
Hamrol prosi³ o receptê na zachowanie równo-
wagi miêdzy masowoœci¹ studiów a ich jako-
œci¹. Goœæ stwierdzi³, ¿e wymusi to konkurencja,
wynikaj¹ca z ni¿u demograficznego i z tego, ¿e
wielu studentów dziœ, w otwartej Europie, wy-
biera studia za granic¹. Przypomnia³, ¿e w 2009
roku w sumie bud¿et polskich uczelni, bior¹c
pod uwagê ró¿ne Ÿród³a œrodków, zwiêkszy³ siê
o 30 proc. - Ale czy poprawi³a siê efektywnoœæ
ich wykorzystania? - pyta³ - Czy uczelnie nie po-
przestaj¹ tylko na budowaniu kampusów? Sko-
ro najlepsza polska uczelnia, zajmuje miejsce
dopiero w czwartej setce najlepszych uczelni
œwiata, to jest to powa¿ny sygna³ ostrzegawczy.
Odpowiadaj¹c prof. Marianowi Goryni, rekto-
rowi UE na w¹tpliwoœci, co do zbyt du¿ych re-
gulacji pañstwa w szkolnictwie wy¿szym, po-
wiedzia³, ¿e wiele regulacji potrzebnych jest ze
wzglêdu na bezpieczeñstwo studenta. Jego
zdaniem, wiêksze œrodki bud¿etowe powinny
byæ przeznaczane na pomoc dla studentów i na
naukê, ale z kontrol¹ efektywnoœci ich wykorzy-
stania. Twierdzi³, ¿e ¿ycie wymusi dalsze zmiany,
tak¿e w ustawach o szkolnictwie wy¿szym, bo
te, które maj¹ wejœæ w ¿ycie od nowego roku
akademickiego, to dopiero pocz¹tek zmian,
których uczelnie publiczne i niepubliczne po-
trzebuj¹. Jak stwierdzi³, jest radyka³em, wierz¹-
cym w konkurencjê, ale gotów jest z³agodziæ
swoje stanowisko, jeœli w praktyce tak radykal-
nych rozwi¹zañ wprowadziæ siê nie da. 

Na koniec za¿artowa³, chc¹c zachêciæ do
udzia³u w wyborach, ¿e do oszczêdnych po-
znaniaków najlepiej trafi taki argument: roz-
strzygniêcie w I turze oznacza oszczêdnoœæ
100 mln z³. MR
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F L E S Z

Jestem w znacznej mierze z Poznania
Bronis³aw Komorowski odwiedzi³ UAM, uczelniê swoich rodziców
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Absolutorium Wydzia³u Teologicznego Wypoczynek po egzaminach
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• Od przesz³o 25 lat Uniwersytet Christiana
Albrechta w Kilonii wspó³pracuje w ramach
umowy bilateralnej z Uniwersytetem im.
Adama Mickiewicza w Poznaniu. „Dni Kilo-
nii”, organizowane co dwa lata na przemian
w Poznaniu i Kilonii, maj¹ na celu wzmacnia-
nie wspó³pracy uniwersytetów poprzez orga-
nizacjê cyklu sympozjów, seminariów i dysku-
sji. W dniach od 17 do 19 maja III Dni Kilonii
odby³y siê w Poznaniu. 

• Festiwal Kultury Studentów KULMINACJE.
Festiwal organizowany w tym roku po raz
pierwszy by³ wspóln¹ inicjatyw¹ Wydzia³u Stu-
diów Edukacyjnych i Wydzia³u Nauk Spo³ecz-
nych UAM. Festiwal ma odpowiadaæ na pyta-
nie, czym jest kultura studencka. W majowym
programie mo¿na by³o uczestniczyæ m.in. 
w przegl¹dzie kapel studenckich, koncercie
multimedialnym formacji SNOWMAN, tea-
trach alternatywnych, sztukach wizualnych,
kabaretach, w spektaklu ognia i wielu innych
atrakcyjnych wydarzeniach.

• Sesja dla upamiêtnienia dokonañ prof. Jaro-
s³awa Urbañskiego odby³a siê 22 maja w gma-
chu Collegium Biologicum UAM. 3 wrzeœnia
2009 roku minê³a setna rocznica urodzin Jaro-
s³awa Urbañskiego, Wielkopolanina, profeso-
ra Uniwersytetu Poznañskiego, d³ugoletniego
kierownika Zak³adu Zoologii Ogólnej, badacza
ojczystej i ba³kañskiej fauny, wybitnego przyro-
dnika i dzia³acza na rzecz ochrony przyrody. 

• Zespó³ kó³ naukowych Uniwersytetu im.
Adama Mickiewicza oraz Pracownia Pytañ Gra-
nicznych UAM byli organizatorami ogólnopol-
skiej interdyscyplinarnej konferencji naukowej
Lo/V1E1 - Wspó³czesne dyskursy o mi³oœci,
która odby³a siê w dniach od 21do 22 maja. 

• Ju¿ po raz drugi odby³ siê 27 maja Dzieñ Pol-
sko-Niemiecki w Collegium Polonicum w S³u-
bicach, organizowany przez Lektorat Jêzyków
Obcych Collegium Polonicum. Mo¿na by³o
uczestniczyæ w imprezie integracyjnej, konkur-
sie wiedzy o Polsce i Niemczech oraz w przed-
stawieniu teatralnym opartym na motywach
opowiadania Henryka von Kleista „Zarêczyny
w St. Domingo”, przygotowanym przez stu-
dentów w ramach projektu zorganizowanego
przez Lektorat Jêzyków Obcych Collegium Po-
lonicum przy wspó³pracy ze Szko³¹ Teatraln¹
we Frankfurcie nad Odr¹. 

• VIII zwyczajne posiedzenie Senatu Akade-
mickiego odby³o siê 31 maja w Ma³ej Auli
UAM. Prof. Jerzy Lis przedstawi³ informacje 
o pracach Rady G³ównej Szkolnictwa Wy¿sze-
go. Senat zatwierdzi³ sprawozdanie z wyko-
nania planu rzeczowo-finansowego za rok
2009 i udzieli³ rektorowi absolutorium. Pro-
rektorowie UAM prof. Andrzej Lesicki i prof.
Jacek Guliñski przedstawili temat Bud¿et
UAM - struktura, przychody i koszty dzia³alno-
œci operacyjnej. 

Senat UAM podj¹³ uchwa³y w sprawach:
- dofinansowania funduszu wynagro-

dzeñ osobowych ze œrodków dzia³alnoœci

statutowej z tytu³u udzia³u pracowników
niebêd¹cych nauczycielami akademickimi
w pracach badawczych i œwiadczenia po-
mocy w przygotowaniu zajêæ dydaktycz-
nych

- planu rzeczowo-finansowego UAM na rok
2010 

- wyst¹pienia do Ministra Nauki i Szkolnic-
twa Wy¿szego z wnioskiem o wyra¿enie zgo-
dy na prowadzenie: 

a) na Wydziale Fizyki nowego kierunku stu-
diów „ekonofizyka”

b) na Wydziale Prawa i Administracji nowe-
go kierunku studiów „studia prawno-ekono-
miczne”

- utworzenia kierunków/specjalnoœci stu-
diów:

a) na Wydziale Nauk Politycznych i Dzienni-
karstwa utworzenie kierunku „bezpieczeñ-
stwo narodowe”

b) na Wydziale Fizyki na kierunku biofizyka,
na studiach drugiego stopnia, utworzenie spe-
cjalnoœci „nano-bio-medyczna”

c) na Wydziale Nauk Geograficznych i Geo-
logicznych na kierunku geografia, na studiach
pierwszego stopnia, utworzenie specjalnoœci
„geoekologia”

d) na Wydziale Nauk Spo³ecznych na kie-
runku kulturoznawstwo, na studiach drugiego
stopnia, utworzenie specjalnoœci „religioznaw-
stwo”

- warunków i trybów rekrutacji na I rok stu-
diów stacjonarnych oraz niestacjonarnych 
w roku akademickim 2011/2012

- szczegó³owych zasad przyjmowania na
studia laureatów oraz finalistów olimpiad
stopnia centralnego 

- warunków i trybu przyjêæ na I rok studiów
doktoranckich stacjonarnych i niestacjonar-
nych w Uniwersytecie im. Adama Mickiewicza
w roku akademickim 2011/2012

- regulaminu studiów na kierunku „bioin-
formatyka”

- pensum dydaktycznego w roku akademic-
kim 2010/20111

- rodzajów zajêæ dydaktycznych, liczebnoœci
grup studenckich, zasad przydzielania pensum
dydaktycznego i rozliczania godzin ponadwy-
miarowych na studiach wy¿szych i studiach
doktoranckich

- ³¹czenia stanowisk, zaliczania do mini-
mum kadrowego oraz ponownego zatrudnia-
nia nauczycieli akademickich 

Senat UAM wyda³ opinie w sprawie po-
nownego mianowania na stanowisko profe-
sora nadzwyczajnego:

a) prof. UAM dr. hab. Józefa Dobosza
b) prof. UAM dr. hab. Rafa³a Koliñskiego
c) prof. UAM dr. hab. W³odzimierza R¹cz-

kowskiego
d) prof. UAM dr. hab. Ryszarda Wieczorka
e) prof. UAM dr. hab. Piotra Czarneckiego
Senat UAM wyda³ zgodê na zatrudnienie

na stanowisku profesora wizytuj¹cego: 
a) dr. Tu´ Le Dinh w Instytucie Jêzykoznaw-

stwa w wymiarze pe³nego etatu na okres 3 lat 
b) dr. Kyong-geun Oh w Instytucie Jêzyko-

znawstwa w wymiarze pe³nego etatu na okres
3 lat 

c) dr. Ronalda Kima w Instytucie Filologii 
Angielskiej w wymiarze pe³nego etatu na
okres 3 lat

d) prof. Goffreya Schwartza w Instytucie 
Filologii Angielskiej w wymiarze pe³nego etatu
na okres 3 lat

e) prof. Stephanusa Oliviera w Instytucie 
Filologii Angielskiej w wymiarze pe³nego etatu
na okres 3 lat

Senat UAM wyda³ opinie w sprawie powo-
³ania dyrektora Ogrodu Botanicznego. 

Przyjêto wnioski w sprawie przyznania 
medalu „Za Zas³ugi dla UAM”: 

a) prof. Rudolfowi Jaworskiemu z Uniwersy-
tetu w Kilonii 

b) prof. Karlowi Statteggerowi z Uniwersy-
tetu w Kilonii 

Senat UAM wyda³ opinie w sprawach:
- powo³ania uczelnianej komisji rekrutacyj-

nej ds. studenckich w roku akademickim
2010/2011 

- powo³ania uczelnianej komisji rekrutacyj-
nej na studia doktoranckie w roku akademic-
kim 2010/2011

Zatwierdzono porozumienia w sprawie
wspó³pracy pomiêdzy Uniwersytetem im. 

Adama Mickiewicza w Poznaniu a:
a) Uniwersytetem Europejskim Viadrina 

we Frankfurcie nad Odr¹ 
b) Irkuckim Uniwersytetem Pañstwowym 

w Irkucku
Senat UAM podj¹³ uchwa³ê o przeznacze-

niu gruntów na „Uniwersytecki Park Ziemi” 

• 1 czerwca w Auli UAM odby³ siê I Zjazd Sa-
morz¹dów Aglomeracji Poznañskiej. Na ZjeŸ-
dzie obecne by³y równie¿ w³adze najwiêkszych
poznañskich uczelni publicznych. Wspó³orga-
nizatorem Zjazdu by³o Centrum Badañ Metro-
politalnych UAM. Na spotkaniu zaprezentowa-
no Zielon¹ Ksiêgê Aglomeracji Poznañskiej -
dokument zawieraj¹cy propozycjê strategii roz-
woju aglomeracji poznañskiej. Zielona Ksiêga
przygotowana zosta³a przez naukowców 
z czterech poznañskich uczelni, wchodz¹cych
w sk³ad Konsorcjum Badañ nad Aglomeracj¹
Poznañsk¹ (Uniwersytet im. Adama Mickiewi-
cza, Politechnika Poznañska. Uniwersytet Eko-
nomiczny, Uniwersytet Przyrodniczy).

• Katedra Filologii S³owiañskiej UAM w Pozna-
niu zorganizowa³a z okazji 200 rocznicy uro-
dzin Karla Hynka Máchy konferencjê naukow¹
pt. Idee romantyczne we wspó³czesnej litera-
turze czeskiej. Czeska literatura wspó³czesna
rzadko jest postrzegana jako kontynuatorka
tradycji romantycznej. Konferencja by³a okazj¹
dla dokonania przewartoœciowañ, przesuniêæ i
modyfikacji punktów widzenia, i zaprezento-
wania ujêæ, które pozwol¹ na ukazanie tej lite-
ratury w nowym œwietle.

• 19-ta Miêdzynarodowa Ekologiczna Szko³a
Letnia - „Warsztaty Bruzdnicowe” odby³a siê w
Zak³adzie Hydrobiologii na Wydziale Biologii w
dniach od 14 do 18 czerwca. Program przygo-
towany by³ przez znanego specjalistê od tej gru-
py glonów dr. Paw³a M. Owsiannego. 

mdz
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27 maja 2010 r. w Warszawie odby³y siê
obrady 114. sesji Zgromadzenia Ogólnego
Polskiej Akademii Nauk. Przedmiotem obrad
by³o m.in. przyjêcie sprawozdania z dzia³alno-
œci PAN w 2009 r., wybory cz³onków krajo-
wych i uzupe³niaj¹ce - cz³onka zagranicznego
PAN oraz sprawy organizacyjne.

Podczas obrad odby³a siê debata „Uniwer-
sytet przysz³oœci” z udzia³em Barbary Kudryc-
kiej, ministra nauki i szkolnictwa wy¿szego.
Cz³onkiem zagranicznym PAN zosta³ Maurice
Aymard, historyk z Francji.

Nowo wybrani cz³onkowie 
rzeczywiœci PAN:
Wydzia³ I: Jacek Fisiak, Ewa £êtowska, Karol
Modzelewski, Hubert Or³owski

Wydzia³ II: Czes³aw Cierniewski, Maciej Z. Gli-
wicz, January Weiner
Wydzia³ III: Tomasz Dietl, Robert R. Ga³¹zka,
Stanis³aw Kwapieñ, Bogdan Marciniec
Wydzia³ IV: Jacek B³a¿ewicz, Janusz Kacprzyk,
Jerzy Klamka, Zbigniew Weso³owski
Wydzia³ V: Jerzy J. Lipa, Zygmunt Pejsak, Ma-
rian Saniewski
Wydzia³ VI: Bohdan Lewartowski, Andrzej
Szczeklik, Marek Zembala
Wydzia³ VII: Piotr Korcelli, Jan Kutek, Stanis³aw
Massel

Nowo wybrani cz³onkowie 
korespondenci PAN:
Wydzia³ I: Jerzy Axer, Stanis³aw Gajda, Jan
Hertrich-Woleñski, Miros³awa Marody, Ryszard

Nycz, Jerzy Strzelczyk, Bogdan Wojciszke
Wydzia³ II: Grzegorz Bartosz, Barbara Biliñska,
Marek Konarzewski, Kazimierz Strza³ka, Grze-
gorz Wêgrzyn
Wydzia³ III: Józef Barnaœ, Pawe³ Haensel, Ry-
szard Horodecki, Henryk Koz³owski, Marek
Pfützner, Andrzej Skowroñski
Wydzia³ IV: Bogus³aw Major, Janusz Mroczka,
Henryk Petryk
Wydzia³ V: Jan Kotwica, Zbigniew W. Kundze-
wicz, Wies³aw Oleszek, Erwin W¹sowicz
Wydzia³ VI: Anna Cz³onkowska, Andrzej Janu-
szewicz, Pawe³ Kisielow, Krzysztof Narkiewicz,
Ewa Szczepañska-Sadowska
Wydzia³ VII: Lucjan Paw³owski, Pawe³ Rowiñ-
ski, Andrzej Witkowski

na

Najistotniejsze jej za³o¿enia to: otwarcie
siê na kontakty z mo¿liwie najwiêksz¹
liczb¹ absolwentów, niezale¿nie od ich

formalnej przynale¿noœci do Stowarzyszenia,
rozszerzenie i zró¿nicowanie oferty kierowanej
do absolwentów, szeroka wspó³praca z w³a-
dzami i komórkami organizacyjnymi uniwersy-
tetu w budowaniu wiêzi miêdzy absolwenta-
mi a uczelni¹, prowadzenie szerokiej, profesjo-
nalnej promocji zewnêtrznej i komunikacji z
absolwentami, pozyskiwanie œrodków finan-
sowych z zewn¹trz. Zmiana statutu jest
wstêpnym warunkiem mo¿liwoœci m.in.
ewentualnego wszczêcia postêpowania o
uznanie Stowarzyszenia za organizacjê po¿yt-
ku publicznego.

Przyjêcie tych dokumentów - przygotowa-
nych w ostatnich miesi¹cach przez specjalnie
powo³any zespó³ - poprzedzi³a ciekawa dysku-
sja, w której przewa¿a³y g³osy wysoko ocenia-
j¹ce propozycje. Stanowi¹ one wa¿ny krok w
dzia³alnoœci SAUP. Najbardziej widoczna jest
zmiana nazwy na Stowarzyszenie Absolwen-
tów Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w
Poznaniu (w skrócie Stowarzyszenie Absol-
wentów UAM). Treœæ przyjêtych dokumentów,
znaleŸæ mo¿na na stronie http://absolwen-
ci.amu.edu.pl. 
W sk³ad Zarz¹du na lata 2010-2013 weszli:
• Jerzy Kepel - Przewodnicz¹cy
• Micha³ Kruczkowski - Wiceprzewodnicz¹cy
• Maria Czerwiñska - Sekretarz

• Witold Stasiewski - Skarbnik
• Ilona D³uga
• Ma³gorzata Dryjska
• Anna Górna - Kubacka
• Kamil Hajdukiewicz
• Zbigniew Jaœkiewicz
• Witold Namer³a
• Mariusz Polarczyk
• Maria Zalewska
Komisja Rewizyjna sk³ada siê 
z nastêpuj¹cych osób:
• Józef Kotlarek
• Maria Magdalena M³yñczak
• Maria Nowakowska

Rzecznik Prasowy SAUAM
Ilona D³uga
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Absolwenci i nowa strategia 
Nowa Strategia Stowarzyszenia, któr¹ podczas swojego VI zjazdu przejêli jego cz³onkowie, 
jest dokumentem wychodz¹cym naprzeciw zmieniaj¹cej siê rzeczywistoœci spo³ecznej, 
jaka otacza œrodowisko akademickie Poznania, jak równie¿ reakcj¹ na stopniowo zmieniaj¹ce siê 
zapotrzebowania i oczekiwania kolejnych roczników absolwentów Uniwersytetu.

Profesorowie z UAM cz³onkami PAN
Mamy trzech nowych cz³onków rzeczywistych Polskiej Akademii Nauk - prof. Jacek Fisiak, prof. Bogdan
Marciniec, prof. Hubert Or³owski oraz dwóch nowych cz³onków korespondentów - prof. Jerzy Strzelczyk,
prof. Józef Barnaœ. 

prof. Jacek Fisiak prof. Bogdan Marciniec prof. Hubert Or³owski prof. Jerzy Strzelczyk prof. Józef Barnaœ
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Do podstawowych zadañ Centrum nale-
¿¹ szerzenie wiedzy i propagowanie
idei studiowania na Uniwersytecie im.

Adama Mickiewicza. Za³o¿enia te realizowane
s¹ poprzez organizowanie wyk³adów otwar-
tych, dziêki którym zainteresowani maj¹ szan-
sê nawi¹zania bezpoœredniego kontaktu z pra-
cownikami naukowymi, reprezentantami ró¿-
nych dyscyplin. Wspomnieæ mo¿na tutaj np.
ostatni cykl „Koœcio³y Wschodnie”, wspó³orga-
nizowany przez Centrum Badañ im. Edyty Ste-
in, czy wyk³ad prof. Lecha Trzeciakowskiego
pt. „Tradycje akademickie Poznania. 400 lat
walki o uniwersytet”.

Najliczniejsz¹ grupê s³uchaczy wyk³adów
otwartych stanowi¹ licealiœci, którzy do Colle-

gium Chemicum czy do Instytutu Nauk Poli-
tycznych i Dziennikarstwa przyje¿d¿aj¹ z ca³ej
Wielkopolski. Wœród zainteresowanych ofert¹
CSO nie brakuje tak¿e studentów, doktoran-
tów i ludzi starszych. 

By uczciæ ten 20-letni jubileusz pracy CSO,
rektor UAM prof. Bronis³aw Marciniak ugo-
œci³ w swoim gabinecie wspó³pracowników
jednostki, jej wyk³adowców i koordynatorów:
prof. Piotra Sko³udê z Wydzia³u Chemii, dr
Rafa³a Dobka z Wydzia³u Historycznego i
prof. Annê Grzegorczyk - dyrektor Centrum
Badañ im. Edyty Stein, a tak¿e nauczycieli -
uczestników wyk³adów otwartych. Spotkanie
sta³o siê okazj¹ do wspomnieñ. Pierwszy dy-
rektor Centrum, prof. Wojciech Skrzydlewski,

przypomnia³, ¿e za jego kadencji CSO otrzy-
ma³o (jeden z pierwszych w tamtych cza-
sach) kserograf, za który trzeba by³o zap³aciæ
wówczas maj¹tek. Maszynê uznano by dzi-
siaj za prze¿ytek, jednak¿e sprawnoœci nie
mo¿na jej odmówiæ - dzia³a nadal! Prof. Wal-
demar £azuga (dyrektor Centrum w latach
1996 - 2002) podkreœli³ rolê, jak¹ jednostka
odegra³a w karierze znanego dziennikarza
Piotra Bojarskiego, który artyku³em o wyk³a-
dach otwartych rozpocz¹³ swoj¹ przygodê z
dziennikarstwem. Przypomnia³ tak¿e o cie-
sz¹cym siê du¿¹ popularnoœci¹ cyklu ”Schy³ki
epok” i o debacie, dotycz¹cej projektu nowej
konstytucji z udzia³em Tadeusza Mazowiec-
kiego. Obecny dyrektor CSO, prof. Jacek Sój-
ka zaprezentowa³ plany na przysz³oœæ i za-
chêci³ nauczycieli z Wielkopolski do dalszej
wspó³pracy z uniwersytetem, a tak¿e do
przedstawiania w³asnych pomys³ów na jej
rozwój. 

Specjalne gratulacje i podziêkowania za
wzorow¹ pracê, rektor UAM prof. Bronis³aw
Marciniak z³o¿y³ na rêce Marii Kaniewskiej, bez
której nie sposób wyobraziæ sobie sprawnego
funkcjonowania Centrum. Od samego po-
cz¹tku istnienia jednostki koordynuje prace
Centrum. Zawsze uprzejma i uœmiechniêta,
odpowiada tak¿e za kontakty z wyk³adowca-
mi i s³uchaczami. 

Œwiêtowanie 20-lecia zakoñczy³o siê wspól-
nym obiadem, w trakcie którego uczestnicy ju-
bileuszu wymieniali siê projektami i planami na
przysz³oœæ CSO.

Ewa Jeleñ

Wiêcej na: www.cso.amu.edu.pl 

Ceremonia nadania doktoratu odby³a siê
w auli „Gaudeamus” uniwersytetu w
Alba Iulia, z udzia³em w³adz tej uczelni

oraz goœci miêdzynarodowej konferencji „In-
terdyscyplinarnoœæ i transdyscyplinarnoœæ w jê-
zyku, literaturze i dydaktyce”, która w dniach
28 -30 maja br. mia³a tam miejsce. 

Uroczystoœæ otworzy³ rektor uniwersytetu w
Alba Iulia prof. Moise Achim, po czym g³os za-
bra³ dziekan Wydzia³u Filologiczno-Historycz-
nego Uniwersytetu w Alba Iulia prof. Ileana

Ghemeº, przedstawiaj¹c dokonania prof. Zdzi-
s³awa Hryhorowicza, jego osi¹gniêcia badaw-
cze, dydaktyczne i translatorskie. Wpisuj¹ siê
one w dzia³alnoœæ prowadzonego przez prof.
Hryhorowicza Zak³adu Rumunistyki Instytutu
Filologii Romañskiej UAM - jedynej placówki
tego typu w Polsce. 

Na zakoñczenie prof. Hryhorowicz wyg³osi³
wyk³ad na temat statusu literatury oraz nauki
o literaturze w dobie obecnej. 

na

Rumuñska uczelnia uhonorowa³a profesora UAM
Prof. Zdzis³aw Hryhorowicz otrzyma³ doktorat honoris causa, 
przyznany przez Uniwersytet „1 Decembrie 1918” w Alba Iulia w Rumunii. 

Dwudziestolatek zawsze otwarty
Czy w dzisiejszych czasach mo¿na wyobraziæ sobie uniwersytet bez promocji? 
A licealistów nie zainteresowanych kontynuacj¹ edukacji? Odpowiedzi na oba pytania nale¿a³oby szukaæ 
w siedzibie Centrum Studiów Otwartych UAM. Obchodzi ono 20-lecie swojego istnienia.
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Najœwie¿sze wieœci z frontu Internetowej
Rekrutacji: po pocz¹tkowej nawa³nicy
kandydatów (do godz. 12.00 w dniu 2

czerwca, zarejestrowa³o siê ok. 7 tysiêcy chêt-
nych), sytuacja uleg³a uspokojeniu i obecnie
dziennie przybywa do kilkuset osób. S¹dz¹c
po ich reakcjach, korzystanie z systemu nie na-
strêcza kandydatom trudnoœci. Równie¿ bez
niespodzianek w dwudziestce najchêtniej wy-
bieranych kierunków, która w du¿ym stopniu
pokrywa siê z ubieg³orocznymi wyborami. 

Najpopularniejsze
UAM przygotowa³ 23274 miejsca (w tym ok.
13 tys. miejsc na studiach stacjonarnych). Kan-
dydaci maj¹ do wyboru 172 kierunki i specjal-
noœci, wœród nich nowoœci: dwa makrokierun-
ki (bioinformatyka i filologiczno-historyczne
studia œrodkowoeuropejskie), 4 kierunki i 19
specjalnoœci. W dniu 11 czerwca do po³udnia
zarejestrowa³o siê ponad 17,5 tys. kandyda-
tów na studia stacjonarne pierwszego stopnia
i studia jednolite magisterskie. - Od kilku lat
najwiêksz¹ popularnoœci¹ ciesz¹ siê wybrane
filologie, psychologia, dziennikarstwo (rekor-
dowa liczba 12,04 kandydata podczas ubie-
g³orocznej rekrutacji), akustyka, biotechnolo-
gia, prawo - wylicza dr Marek Sobczak, kie-
rownik Dzia³u Nauczania UAM. - Tegoroczny
ranking wygl¹da podobnie. Z nowoœci wysoko
plasuje siê geografia, specjalnoœæ hydrologia,
meteorologia i klimatologia (17 miejsce). Bra-
kuje za to filmoznawstwa, które zawsze by³o
wysoko, wiêc mo¿e dopiero siê ”ujawni” -
analizuje. W liczbach bezwzglêdnych, najwiê-
cej chêtnych ubiega siê o przyjêcie na prawo,
na które zarejestrowano ponad 1,1 tys. chêt-
nych (liczba miejsc wzros³a od ub. roku z 220
do 255). Wœród kierunków zamawianych naj-
popularniejsza jest chemia (3,79 kandydata na

miejsce). Ok. dwie trzecie kandydatów stano-
wi¹ kobiety, prawie 400 osób zdawa³o star¹
maturê.

Harmonogram
- Na rejestracjê kandydaci maj¹ czas do 2 lipca.
Do 7 lipca trzeba sprawdziæ, czy op³ata wp³y-
nê³a na konto i zosta³a przypisana do kierunku
studiów. To tak¿e ostateczny termin wpisania
wyników matur - wyjaœnia dr Sobczak. Og³o-
szenie wyników nast¹pi 12 lipca. Zakwalifiko-
wane osoby do 19 lipca musz¹ z³o¿yæ doku-
menty, a te z dalszych miejsc mog¹ sk³adaæ
oœwiadczenia, ¿e nadal s¹ zainteresowane da-
nym kierunkiem. - System Internetowej Rekru-
tacji sprawi³, ¿e do 12 lipca kandydatowi wy-
starczy dostêp do Internetu i do tego momen-
tu w ¿aden sposób nie musi siê zg³aszaæ osobi-
œcie na uczelniê - podkreœla dr Sobczak. 

Bezproblemowo
- Kiedy w 2006 roku zaczyna³em tê pracê,
podczas rekrutacji mnóstwo osób przychodzi-
³o z pytaniami, a telefony dzwoni³y na okr¹g³o
- wspomina Marek Sobczak. - Obecnie system
jest tak rozwiniêty, ¿e wiêkszoœæ osób daje so-
bie radê sama, ewentualnie korzysta z forum

dla zarejestrowanych kandydatów, na którym
odpowiedzi udzielaj¹ pracownicy Dzia³u Nau-
czania oraz informatycy. Adam Rek i Rafa³ Pie-
chocki z mieszcz¹cego siê na Morasku Cen-
trum Informatycznego staraj¹ siê jednak, by
ta pomoc nie by³a konieczna: - W porówna-
niu z ubieg³ym rokiem system zbytnio siê nie
zmieni³, ale zastosowaliœmy wiêcej kolorów i
znaków wyœwietlaj¹cych siê podczas rejestra-
cji, by wyró¿niæ, co jeszcze pozosta³o do zro-
bienia lub gdzie wkrad³y siê b³êdy - wyjaœnia
Rafa³ Piechocki z Zespo³u ds. Rozwoju Aplika-
cji i Baz Danych. - Podczas spotkania w War-
szawie z informatykami z innych uczelni
odby³a siê prezentacja systemów rekrutacji i
nasz podoba³ siê najbardziej! Kandydaci kon-
taktuj¹ siê z informatykami g³ównie w dwóch
przypadkach: kiedy maj¹ k³opoty natury tech-
nicznej (czasami np. komputer osoby zg³asza-
j¹cej problem nie posiada wymaganego
oprogramowania) lub gdy Ÿle wpisz¹ jedn¹ z
3 informacji: rok i rodzaj uzyskanej matury lub
skalê ocen na maturze w przypadku kandyda-
tów ze star¹ matur¹. - Tych danych nie da siê
samodzielnie poprawiæ, poniewa¿ s¹ wyko-
rzystywane automatycznie do przeliczania
punktów - wyjaœnia pracownik Centrum In-
formatycznego w drodze do serwerowni. Na
miejscu delikatnie stukaj¹ 2 niewielkie serwe-
ry, które mieszcz¹ wszystkie dane z rekrutacji:
- S¹ po³¹czone w taki sposób, ¿e w razie awa-
rii jednego, drugi przejmuje wszystkie funkcje.
Ka¿dy z nich ma 7 dysków twardych, dwa
procesory, ka¿dy procesor jest czterordzenio-
wy i ma 8 gigabajtów RAM - wylicza Rafa³ Pie-
chocki, na którego codzienny kontakt z kan-
dydatami nie pozosta³ bez wp³ywu: - Zastana-
wiam siê, czy pracê da siê pogodziæ z nauk¹,
bo chcia³em siê zapisaæ na prawo… 

Ewa Woziñska
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Samorekrutacja
Pierwszy kandydat na studenta UAM w roku akademickim 2010/2011 musia³ byæ
nocnym markiem. System uruchomiono o pó³nocy 1 czerwca, a ju¿ po piêciu 
minutach zarejestrowano wype³nione zg³oszenie!

Najpopularniejsze kierunki* 
(liczba kandydatów na miejsce)
1. filologia norweska, gr. z jêz. ang. - œrednia

osób na miejsce 8,83 (106/12 miejsc)
2. filologia szwedzka, gr. z jêz. ang. 

- 8,17 (98/12)
3. japonistyka - 7,25 (145/20)
4. psychologia - 6,67 (800/120)
4. dziennikarstwo i komunikacja spo³eczna -

6,67 (667/100) 
*do 11 czerwca
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Spore zamieszanie wywo³a³a informacja,
¿e - zgodnie z projektem nowej ustawy 
o szkolnictwie wy¿szym - zostan¹ zlikwido-
wane oœrodki zamiejscowe uczelni.

Informacja, która ukaza³a siê w lokalnym
wydaniu „Gazety Wyborczej” by³a nie do koñ-
ca œcis³a, st¹d zapewne to zamieszanie. 

Uporz¹dkujmy zatem to zagadnienie. 
Ile i jakich oœrodków zamiejscowych ma 
w tej chwili UAM?

W Kaliszu UAM ma zamiejscowy Wydzia³
Pedagogiczno-Artystyczny i ustalmy od razu:
projekt nowej ustawy pozwala w³aœnie na ist-
nienie zamiejscowych wydzia³ów, tak wiêc byt
kaliskiego oœrodka jest niezagro¿ony. Obecnie
obowi¹zuj¹ca ustawa dopuszcza³a te¿ istnie-
nie filii uczelni. Taka filia musia³aby mieæ co naj-
mniej dwa pe³noprawne wydzia³y - UAM nie
ma filii. Wreszcie trzecia kategoria: zamiejsco-
we oœrodki dydaktyczne. S¹ to obecnie: Colle-
gium Europaeum w GnieŸnie, Collegium Polo-
nicum w S³ubicach oraz oœrodki w Koœcianie,
Ostrowie, Pile, Œremie i W¹growcu.

Rozumiem, ¿e one wszystkie zagro¿one s¹
likwidacj¹, jeœli nowa ustawa wejdzie w ¿y-
cie?

Projekt przewiduje, ¿e uczelnia mo¿e mieæ
tylko zamiejscowe ,pe³noprawne wydzia³y i
daje rok na ewentualne przekszta³cenie oœrod-
ka w taki wydzia³. Patrz¹c realnie - jeœli ustawa
wesz³aby w ¿ycie w 2011 roku, jak to jest pla-
nowane - jest to mo¿liwe tylko w odniesieniu
do Collegium Europaeum, choæ i tak to termin
niezwykle krótki. Przypomnê, ¿e wydzia³ w Ka-
liszu powstawa³ oko³o 12 lat. Wydzia³ to struk-
tura, która musi rosn¹æ, dojrzewaæ; nie mo¿e
byæ stworzona na zawo³anie. 

A Collegium Polonicum?
Projekt ustawy zak³ada likwidacjê tzw. jed-

nostek wspólnych, a Collegium Polonicum ta-
ka jednostk¹ wspóln¹ dla UAM i Viadriny jest.
Jednak tak naprawdê nie jest to typowa jedno-
stka. Taki twór jak Polonicum nie mieœci siê w
ramach nowej ustawy i s¹dzê, ¿e nie uwzglê-
dnienie tego wynika raczej tylko z niewiedzy

urzêdników, tworz¹cych projekt. Collegium
dzia³a na mocy umowy miêdzy rz¹dem Polski
i Brandenburgii z 2002 roku, a 14 maja br
w³adze UAM i Viadriny podpisa³y historyczne
porozumienie, dok³adnie ujmuj¹ce wzajemn¹
wspó³pracê. Trudno sobie wyobraziæ, ¿eby ta
idea zosta³a zaprzepaszczona. Polonicum to
placówka unikatowa, nie ma drugiej takiej w
Polsce, co doceni³y zarówno minister nauki
Barbara Kudrycka, jak i minister nauki rz¹du
Brandenburgii Martina Muench, nadsy³aj¹c
nam listy gratulacyjne.

Jednak Collegium Polonicum prze¿ywa pe-
wien kryzys?

Wszystkie oœrodki prze¿ywaj¹ swoisty kry-
zys, bo zmieni³y siê realia spo³eczno-ekono-
miczne. W latach 90., szczególnie za kaden-
cji rektora Stefana Jurgi rozwija³a siê strategia
tzw. uniwersytetu gwiaŸdzistego: uczelnia
mia³a poprzez oœrodki zamiejscowe oddzia³y-
waæ na ca³y region. Wzrasta³a te¿ wtedy
gwa³townie, jak pamiêtamy, liczba studen-
tów, której nie zdo³a³by pomieœciæ oœrodek
poznañski. Siedziby zamiejscowe spe³nia³y
wiêc donios³¹ rolê w czasie tego skoku edu-
kacyjnego. Teraz nadchodzi ni¿ demograficz-
ny, zarazem wzros³a zamo¿noœæ spo³eczeñ-
stwa i maturzyœci wol¹ studiowaæ w Pozna-
niu, gdzie równoczeœnie radykalnie poprawi-
³y siê warunki studiowania. Dlatego na przy-
k³ad w sposób naturalny wygasa oœrodek za-
miejscowy w W¹growcu. Collegium Poloni-
cum z kolei by³o dodatkowo atrakcyjne jako
okno na Zachód. Po wst¹pieniu Polski do UE
ta atrakcyjnoœæ straci³a si³ê przyci¹gania i kon-
cepcja Collegium Polonicum te¿ musi ulec
zmianie. D¹¿ymy do tego, by wzorem pol-
sko-niemieckich studiów prawa mo¿na tam
by³o zdobywaæ wspólne dyplomy i z innych
dziedzin. To miejsce jest te¿ teraz bardzo
atrakcyjne dla studentów ze Wschodu, co
równie¿ chcemy uwzglêdniæ. St¹d na przy-
k³ad studia z filologii polskiej dla cudzoziem-
ców, niedawno tam otwarte, którego pierw-
si absolwenci w³aœnie otrzymali absoluto-
rium. 

Jaki wiêc bêdzie zgodnie z now¹ ustaw¹
los Polonicum?

W dalszym ci¹gu twierdzê, ¿e nie uwzglê-
dnienie istnienia takiego oœrodka jest tylko nie-
dopatrzeniem. Senat UAM przyj¹³ uchwa³ê, w
której wyra¿a opiniê o projekcie ustawy i jest
tam równie¿ podniesiona sprawa Collegium
Polonicum. W maju odby³o siê posiedzenie
KRASP w Kielcach. Goœciem by³ wiceminister
nauki prof. Zbigniew Marciniak i w swoim wy-
st¹pieniu równie¿ poruszy³em tê sprawê, a
wiêc dotar³a ona do uszu wiceministra.

A jakie jest stanowisko Senatu UAM 
wobec zamierzonej likwidacji oœrodków?

Nie wydaje siê, by odgórna likwidacja za
jednym poci¹gniêciem tak ró¿nych oœrodków
zamiejscowych by³a s³uszna. Nie obci¹¿aj¹ one
bud¿etu uczelni, bo w znacznym stopniu fi-
nansuj¹ je samorz¹dy. Pe³ni¹ swoj¹ rolê, a jeœli
przestaj¹ j¹ pe³niæ, wygasaj¹ w sposób natu-
ralny, jak W¹growiec. Obszerna opinia Senatu
UAM na temat projektu ustawy - nie tylko
oœrodków zamiejscowych - zosta³a przedsta-
wiona na majowym posiedzeniu KRASP, wyso-
ko oceniona i do³¹czona do przes³anej mini-
strowi nauki opinii KRASP jako dokument eks-
percki. 

Jeœli jednak dojdzie do likwidacji, to co sta-
nie siê z oœrodkami zamiejscowymi? 

Mo¿na przewidywaæ, ¿e niektóre z nich
przejm¹ szko³y niepubliczne.

Z zatrudnieniem pracowników UAM?
Na to bym nie liczy³. Nie ma dobrego klima-

tu dla wieloetatowoœci pracowników nauko-
wych, a projekt nowej ustawy stawia tê spra-
wê jeszcze ostrzej - ka¿de dodatkowe zatru-
dnienie bêdzie wymaga³o zgody rektora.

Maria Rybicka

• Szerzej stanowisko Senatu UAM w sprawie
projektu nowej ustawy o szkolnictwie wy-
¿szym i stopniach naukowych przedstawimy
w jednym z kolejnych numerów ¯U 

Zamiejscowych 
nie bêdzie?

Rozmowa z prorektorem UAM 
ds kszta³cenia prof. Krzysztofem Krasowskim FO
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Wtegorocznej edycji presti¿owego
konkursu ImagineCup 2010, w
której startowa³o ponad 1600

uczestników z ca³ego œwiata, studenci z Uni-
wersytetu A. Mickiewicza zajêli IV miejsce w
kraju. Dostaæ siê do pierwszej pi¹tki to nie-
spodziewany sukces - powiedzia³ Tomasz
Gdala, opiekun dru¿yny. Ich pomys³ to stwo-
rzenie systemu do rozpoznawania dŸwiê-
ków. System ten jest bardzo przydatny szcze-
gólnie osobom nies³ysz¹cym. W sk³ad dru¿y-
ny weszli: Krzysztof ¯arczyñski, Maciej Bet-
ting, Marek Banaszak - studenci II roku Wy-
dzia³u Informatyki UAM, Alicja Bru¿yna z Wy-
dzia³u Fizyki UAM i Magdalena Dudziarska z
poznañskiej ASP. G³ówn¹ nagrod¹ w konkur-
sie by³a mo¿liwoœæ uczestnictwa w projekcie
rz¹dowym.

Ekipa nad swoim projektem pracowa³a od
wrzeœnia 2009 do czerwca 2010. Warto za-
znaczyæ, ¿e nasz zespó³ mia³ najm³odsz¹ ka-
drê, bo w konkursie wiêkszoœæ uczestników to
studenci ostatnich lat. Projektem zaintereso-
wali siê ju¿ podczas ubieg³orocznej edycji IC.
Byli wówczas na I roku, a rozwi¹zanie by³o
oparte o sieci neuronowe, których jeszcze nie
znali, tote¿ przygotowywanie projektu by³o
zarazem zdobywaniem nowej wiedzy. Pragnê-
li stworzyæ narzêdzie, które bêdzie t³umaczy³o
dŸwiêki otoczenia. Studenci na czas przygoto-
wañ do konkursu otrzymali w³asny pokój na
uczelni. Spêdzali tam dnie i noce, ciê¿ko i wy-
trwale pracuj¹c. Spali czasem tylko po trzy go-
dziny. - Dziewczyny by³y bardzo potrzebne z
zespole. Alicja wiedzia³a, jak dzia³a aparat s³u-
chowy, poniewa¿ sama je sk³ada, studiuj¹c

akustykê. By³o to nam bardzo przydatne, du¿o
siê od niej dowiedzieliœmy o problemach ludzi
nies³ysz¹cych - wspomina Marek Banaszak.
Magdalena zaœ pomog³a w designie i zapro-
jektowa³a plakaty. Designer jest potrzebny, ¿e-
by rozwi¹zania technologiczne przedstawiæ w
sposób zrozumia³y dla odbiorcy, co tak¿e ma
wp³yw na ocenê projektu.

Fina³ konkursu odby³ siê 19 maja 2010 roku
w Warszawie w siedzibie Instytutu Wzornic-
twa. Po eliminacjach zosta³o wybranych naj-
lepszych dziesiêæ dru¿yn, które pojecha³y na fi-
na³. W pierwszym dniu robiliœmy prezentacjê
na ostatni¹ chwilê, z laptopem na kolanach -
powiedzia³ Krzysztof ¯arczyñski. Nasza repre-
zentacja œwietnie sobie poradzi³a, plasuj¹c siê
na IV miejscu. 

Anna Zieliñska
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Wci¹¿ m³oda dostojna socjologia
Socjologowie œwiêtowali w maju podwójnie - obchodz¹c zarówno 90-lecie socjologii polskiej, 
jak i 40-lecie powo³ania Instytutu Socjologii na UAM.

By pomóc nies³ysz¹cym
ImagineCup to najwiêkszy konkurs technologiczny dla studentów na œwiecie. Jego has³o brzmi: 
WyobraŸ sobie œwiat, w którym technologia pozwala rozwi¹zaæ najwa¿niejsze problemy ludzkoœci. 
Wœród tegorocznych polskich finalistów, którzy chc¹ takie problemy rozwi¹zywaæ, s¹ nasi studenci.
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Bo socjologia polska zaczê³a siê w Pozna-
niu. Stworzy³ j¹ jako dyscyplinê nauko-
w¹ jeden z „m³odych, gniewnych” pro-

fesorów, jakich Heliodor Œwiêcicki œci¹ga³ w
1919 roku do nowo utworzonego, „smarka-
tego” uniwersytetu. Florian Znaniecki, maj¹cy
wówczas 38 lat, przyjecha³ do Poznania z USA
i przywióz³ ze sob¹ amerykañsk¹ praktyczn¹
socjologiê, któr¹ twórczo zaszczepi³ w ¿ycie.
Stworzy³ szko³ê badawcz¹, czasopismo nau-
kowe i Polskie Towarzystwo Socjologiczne. By³
socjologiem o œwiatowej s³awie, a tak¿e barw-
n¹ osobowoœci¹. Na wyk³ady z podpoznañ-
skiego domu przyje¿d¿a³... konno. Latem
1939 roku wyjecha³ do USA i tam zasta³a go
wojna. Do Polski ju¿ nie wróci³, a z przyczyn

politycznych poznañska socjologia zosta³a
wkrótce zamkniêta, a¿ do 1969 roku, zaœ jej
wielcy wychowankowie, jak prof. Józef Cha³a-
siñski zasilili inne uczelnie. Po latach trzeba by-
³o wiêc zaczynaæ od nowa. Poznañska socjolo-
gia dziœ jest trzecim oœrodkiem tej dyscypliny w
Polsce, a przoduje w jej najnowoczeœniejszych
trendach czyli tzw. post-socjologii, zajmuj¹cej
siê szczegó³owo pewnymi wycinkami ¿ycia
spo³ecznego np. ca³¹ ikonosfer¹.

„Wczoraj, dziœ i jutro socjologii” tak
brzmia³ tytu³ ogólnopolskiej konferencji z
okazji 90-lecia. Zdominowa³a j¹ dyskusja
miêdzy tymi, którzy w w tej nowej, zwraca-
j¹cej siê ku ¿yciu codziennemu tendencji wi-
dz¹ rozmienianie siê na drobne( pop-socjo-

logia) i zagro¿enie dla powstawania wiel-
kich, wa¿nych projektów badawczych ( prof.
Zdzis³aw Krasnodêbski), a tymi, którzy jak
prof. Tomasz Szlendak widz¹ w niej otwarcie
nowych obszarów badawczych i siêgniêcie
do korzeni ¿ycia codziennego, które przecie¿
nie sk³ada siê z rewolucji i wielkich wydarzeñ
politycznych. Czy odpowiedzi¹, jakiego wy-
boru dokonuje poznañska socjologia by³o
miejsce, które wybrali na towarzyskie œwiêto-
wanie jubileuszu? By³o to „Spot”, awangar-
dowy lokal w postindustrialnym budynku...

Jubileusz by³ okazj¹ do przypomnienia wiel-
kiej postaci Floriana Znanieckiego - wkrótce
najnowszy budynek na kampusie Szamarze-
wo otrzyma jego imiê. MAJ



Jak podkreœli³ rektor UAM prof. Bronis³aw
Marciniak, prof. Witczak jest mistrzem 
i stra¿nikiem piêkna jêzyka polskiego. Przy-

pominaj¹c najwa¿niejsze fakty z ¿ycia jubilata,
prof. Tomasz Pokrzywniak, dziekan Wydzia³u
Filologii Polskiej i Klasycznej, podkreœli³ m.in. 
jego ogromny wk³ad - 11 lat ¿mudnej pracy -
w opracowanie wielkiego dzie³a, jakim pozo-
staje „Bibliografia Literatury Polskiej Nowy Kor-
but”, powsta³a w Instytucie Badañ Literackich
PAN. Z Katedr¹ Literatury Polskiej UAM prof.
Witczak zwi¹zany jest od 1948 r., kiedy podj¹³
studia polonistyczne, a póŸniej pracê. Dokto-
rat uzyska³ na podstawie rozprawy „Teatr 
i dramat staropolski w Gdañsku”. W 1974 r.
uzyska³ habilitacjê, a w 1989 r. zosta³ miano-
wany profesorem. Spod jego rêki wysz³o po-
nad dwustu magistrów i wielu doktorów. Jego
uczniowie s¹ ju¿ te¿ profesorami.

- Profesor Witczak by³ i jest przede wszyst-
kim uczonym, erudyt¹, pe³nym pasji i krytycy-
zmu znawc¹ polskiej literatury, szczególnie lite-
ratury dawnej - stwierdzi³ prof. T. Pokrzywniak,
dodaj¹c, ¿e podejmowa³ te¿ liczne obowi¹zki
wobec spo³ecznoœci uniwersyteckiej. Miêdzy
innymi by³ wicedyrektorem Instytutu Filologii
Polskiej, dyrektorem Instytutu, a potem cz³on-
kiem Senatu Uniwersytetu. W latach 1991-
1999 by³ kierownikiem Zak³adu Literatury i
Kultury Staropolskiej. W historii uczelni zapisa³
siê tak¿e m.in. jako autor programu specjaliza-
cji wydawniczej na studiach polonistycznych,
przyci¹gaj¹cej do dziœ wielu kandydatów. Po-
nadto stworzy³ i redagowa³ przez 20 lat pierw-
szy naukowy periodyk IFP UAM - „Studia Polo-
nistyczne”. W ustach dziekana Wydzia³u Filo-
logii Polskiej i Klasycznej szczególn¹ wymowê
mia³o stwierdzenie: „Profesor Tadeusz Witczak

uczy³ nas i ci¹gle uczy szacunku dla historycz-
nych i literackich faktów, atencji dla literackich
tekstów, wnikliwoœci analiz i interpretacji oraz
umiejêtnoœci rozwa¿nej syntezy. A tak¿e roz-
tropnego dystansu do naukowych i metodolo-
gicznych nowinek”. 

Rycerz, m¹¿ uczony, 
stra¿nik pamiêci
Tadeusz Witczak - polonista, historyk literatury,
bibliograf i bibliolog, edytor, filolog w szlachet-
nym, renesansowym, Erazmiañskim tego s³o-
wa rozumieniu - tak jubilata przedstawi³a w
laudacji prof. Maria E. Adamczyk. - Nieprawo-
œci¹ by³oby jednak pominiêcie tej czêœci jego
biografii, która charakteryzuje go jako ¿o³nie-
rza, a mo¿e lepiej - zwa¿ywszy na kulturê daw-
n¹, jak¹ siê zajmuje - rycerza. W istocie to mi-
les; nie tylko przez czyny, ale i respektowany
przez niego etos rycerski, kultywowane cnoty
odwagi, walecznoœci, prawdomównoœci, wy-
trwa³oœci. Czy nie s¹ to zarazem cnoty, jakimi
winien charakteryzowaæ siê prawdziwie uczo-
ny m¹¿?! - doda³a. Przypominaj¹c kilkunasto-
letni¹ pracê jubilata nad tzw. Nowym Korbu-
tem, prof. Adamczyk stwierdzi³a, ¿e ta praca
„stworzy³a uczonego, wielkiego erudytê (do
którego najwybitniejsi czêstokroæ zwracali siê
o pomoc w tzw. przypadkach beznadziej-
nych); stworzy³a Ÿród³oznawcê i archiwistê,
troskliwego i czujnego stra¿nika naszych skar-
bów kultury”. Za tê pracê zosta³ wspó³laurea-
tem Nagrody im. Aleksandra Brücknera, przy-
znanej w 1965 r. przez Wydzia³ I Nauk Spo-
³ecznych PAN. Spoœród wielu opracowañ prof.
Witczaka autorka laudacji zwróci³a m.in. uwa-
gê na fenomenalne dokonanie, jakim jest roz-
poczête w 1976 r., a wydawane w l. 2000-

2004 pod patronatem IBL PAN piêciotomowe
dzie³o: Dawni pisarze polscy od pocz¹tków pi-
œmiennictwa do M³odej Polski. Przewodnik
biograficzny i bibliograficzny. Profesor redago-
wa³ dzia³: piœmiennictwo staropolskie. Jako
swego rodzaju dzie³o ¿ycia jubilata wskaza³a
ci¹gle aktualny, znakomicie skomponowany 
i napisany podrêcznik: Literatura œredniowiecza.

Choæ ¿ycie wype³nione mozoln¹ prac¹
mo¿na by postrzegaæ jako „prawdziwy ¿ywot
cz³eka utrudzonego”, to jednak prof. T. Wit-
czak nigdy na trudy nie narzeka³. - Cechowa³a
go bowiem i cechuje niezwyk³a elegancja we-
wnêtrzna - zauwa¿y³a prof. Adamczyk, doda-
j¹c, ¿e profesor to nie tylko miles i vir doctus,
ale tak¿e homo ludens ujawniaj¹cy swoje inte-
ligentne poczucie humoru tak w tekstach, jak
i w ¿yciu. 

Pó³wiecze
- Czas zatoczy³ ko³o - stwierdzi³ bohater uro-
czystoœci, wspominaj¹c nadanie doktoratu
przed pó³wieczem. Przypomnia³ swoich wybit-
nych nauczycieli - literaturoznawcê prof. Ro-
mana Pollaka i prof. Zygmunta Szweykowskie-
go, których cechowa³a przenikliwoœæ w odkry-
waniu m³odzie¿y z uzdolnieniami naukowymi.
Dziêki temu polonistyka na ogó³ chroni³a siê
przed politycznymi intruzami, za to mo¿na tu
by³o spotkaæ jednostki wybitne, jak profesoro-
wie: Jaros³aw Maciejewski, Zbigniew Raszew-
ski, Alojzy Sajkowski czy Micha³ Witkowski. 
Za czasów studenckich profesora studiowanie
polonistyki polega³o g³ównie na s³uchaniu -
czêsto piêknych - wyk³adów i na czytaniu, przy
czym kanon dawnego piœmiennictwa by³ 
o wiele bogatszy ni¿ obecnie. Spoœród mi-
strzów profesor przywo³a³ m.in. „genialnego
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Prof. dr hab. Tadeusz Witczak - wybitny bibliograf i historyk literatury polskiej œwiêtowa³ 24 maja 
w Auli Lubrañskiego 50-lecie nadania stopnia doktora nauk humanistycznych.

Tadeusz Witczak 
- autorytet uniwersalny
Tadeusz Witczak 
- autorytet uniwersalny



Pomys³, aby stworzyæ mo¿liwoœæ roz-
mowy, dyskusji i wymiany myœli zrodzi³
siê w umys³ach profesorów Jerzego Fe-

dorowskiego i Waldemara £azugi. Nazw¹
opatrzy³ ten cykl spotkañ prof. Sylwester
Dworacki, zaœ rolê mistrza ceremonii i go-
spodarza intelektualnych debat - a jest
nadzieja, ¿e stan¹ siê now¹ uniwersyteck¹
tradycj¹ - przej¹³ na siebie rektor UAM, prof.
Bronis³aw Marciniak. 

- Chodzi nam o to - mówi prof. Marciniak
- ¿ebyœmy ze sob¹ rozmawiali , ¿eby na wy-
brany, uniwersalny temat spogl¹dali i zabie-
rali g³os profesorowie z ró¿nych dyscyplin.
¯eby wymieniali myœli, pogl¹dy i opinie,
wzbogacaj¹c tym samym i siebie i rozmów-
ców. Do tej pory rozmawialiœmy o jêzyku ja-
ko zwierciadle kultury, moderatorem by³
prof. Bogdan Walczak; i o piêknie w nauce,
który to temat prowadzi³ prof. Jan Strza³ko.
Ka¿dorazowo zapraszam oko³o 35 osób, co
pozwala utrzymaæ klubow¹ atmosferê, s³u-
¿¹c¹ prawdziwej intelektualnej debacie.

* * *

O tych profesorskich dysputach
i wymianie myœli rozmawiamy 
z prof. Jerzym Fedorowskim
Do czego w œrodowisku naukowemu po-
trzebne s¹ takie debaty? 

Zaczynamy, co ³atwo da siê zaobserwo-
waæ - mówiæ w³aœciwie ju¿ ¿argonem, me-
tajêzykiem, zwi¹zanym œciœle z konkretn¹
grup¹ specjalistów. Jest tak, ¿e przestajemy
rozumieæ siê, pewne pojêcia zaczynaj¹ byæ
nam obce, a ju¿ na pewno ma³o zrozumia-
³e. Na ostatnim spotkaniu widaæ by³o wy-
raŸnie, ¿e piêkno pojmowane jest odmien-
nie przez przyrodników, inaczej przez hu-
manistów, filozofów, ludzi sztuki, matema-
tyków …
No tak, termin rozumie siê odmiennie,
ale zjawisko odczuwa w du¿ej mierze
podobnie. 

W³aœnie, Odczuwamy piêkno, ale najczê-
œciej nie potrafimy zdefiniowaæ, dlaczego coœ
jest piêkne, od czego ono zale¿y. To samo
dotyczy pewnych funkcji jêzyka. Wygl¹da na
to, ¿e powinniœmy zacz¹æ pewne pojêcia i
terminy redefiniowaæ, zanim zupe³nie prze-
staniemy rozumieæ, co do siebie nawzajem
mówimy. Nauka zaczê³a siê tak gwa³townie
rozwijaæ, ¿e przypomina …kosmos. A my w
nim pêdzimy jak te gwiazdy, oddalamy siê,
tracimy kontakt… Przestajemy siê widzieæ.
Kr¹¿ymy jak galaktyki w czarnej pustce ko-
smicznej. Zwyk³a rozmowa, wymiana myœli
innych ni¿ w³asne, staje siê czymœ niezwy-
k³ym. A przecie¿ warto to robiæ. 
Zw³aszcza ¿e tego rodzaju debata, wy-
miana myœli nie ma s³u¿yæ do przekony-
wania kogoœ, werbowania, karcenia czy
nak³aniania. 

Wrêcz przeciwnie, tu chodzi o swobodn¹
wymianê myœli. Kiedyœ to by³o normalne œro-
dowisku uczonych. I popularne. Profesoro-
we znali siê, spotykali, a jeœli pojawia³ siê ja-
kiœ znacz¹cy fakt, publikacja, odkrycie, wtedy
o tym siê mówi³o powszechnie. Bo wszyscy
na dany temat mieli swój pogl¹d, wszyscy w
danym temacie na swój sposób siê znali. Al-
bo byli przeciw, albo za, lub te¿ starali siê
czegoœ wiêcej dowiedzieæ. Tak na przyk³ad
dzia³o siê w odniesieniu do teorii Darwina.
Niepojête by³o o niej nie wiedzieæ, nie zabie-
raæ g³osu, bez wzglêdu na to, czym ten i ów
uczony na co dzieñ siê zajmowa³: filozofi¹,
religi¹, fizyk¹ czy sztuk¹. Teraz my jesteœmy
bardzo, bardzo rozproszeni, wyra¿ajmy wiêc
chocia¿ swoje zdanie w tej czy innej wa¿nej
kwestii. Nie musimy mieæ ostatniego s³owa,
bezwzglêdnej racji. Temu naukowe dysputy
nie s³u¿¹….
Zdaje siê, ¿e potwierdzaj¹ to dotychcza-
sowe czwartkowe spotkania u rektora? 

Tak, to bardzo dobre rektorskie posuniê-
cie, bardzo ciekawa uniwersytecka inicjaty-
wa. 

Jolanta Lenartowicz 

polihistora” Aleksandra Brücknera, Bronis³awa
Chlebowskiego „o subtelnym sposobie poj-
mowania dawnych twórców”, historyka
lwowskiego Tadeusza Wojciechowskiego.
Uchodz¹cy za tytana pracy jubilat wyzna³, ¿e
ulegaj¹c inspiracjom zajmowa³ siê tematami
spoza swojej specjalnoœci, co wymaga³o do-
datkowego mozo³u. Ponadto zu¿y³ i zu¿ywa
mnóstwo czasu na poznawanie dziedzin odle-
g³ych od jego w³asnej. - S¹dzê, i¿ taki koincy-
dencyjny kierunek zainteresowañ stanie siê
kiedyœ dominuj¹cy w humanistyce akademic-
kiej - doda³. 

Klasycy i polonista
Jak stwierdzi³ przyjaciel jubilata, prof. Ignacy
Lewandowski, jest wiele powodów, by wypo-
wiedzieæ w swoim i wszystkich filologów kla-
sycznych imieniu s³owa wdziêcznoœci dla prof.
Tadeusza Witczaka. - Pragnê zwróciæ uwagê
na to, jak wielkim mi³oœnikiem i znawc¹ anty-
ku oraz jego zwi¹zków z polsk¹ literatur¹ i kul-
tur¹ by³ i jest profesor Witczak - powiedzia³
prof. Lewandowski, dodaj¹c, ¿e prof. Witczak
jak ma³o kto zabiega³ o klasyczne wykszta³ce-
nie polonisty i o nauczanie ³aciny, bez której
nie mo¿na do koñca zrozumieæ literatury i kul-
tury ojczystej. Zas³ug¹ prof. Witczaka jest tak-
¿e wspieranie idei po³¹czenia bratnich instytu-
tów w jednym Wydziale Filologii Polskiej i Kla-
sycznej. Dziêki rekomendacji prof. Witczaka
wielu klasyków nawi¹za³o owocn¹ wspó³pra-
cê z klasykami z Uniwersytetu Wiedeñskiego
za poœrednictwem Fundacji Pax Christi Jani-
neum. W ¿yczeniach przys³anych dla jubilata
prof. Sylwester Dworacki zwróci³ uwagê na je-
szcze kilka rysów osobowoœci prof. Witczaka -
otó¿ w ka¿dej sytuacji: oficjalnej, pó³oficjalnej
czy prywatnej by³ sob¹, „zawsze tym samym
Tadeuszem Witczakiem, zwartym i wyprosto-
wanym jak litery w twoim podpisie”. - Potrafi-
³eœ s³uchaæ, a mówiæ tyle, ile trzeba. Ale jak
mówiæ! - doda³ prof. Dworacki.

Okiem uczniów
Zalety jubilata jako nauczyciela wskaza³a 
w swoim wyst¹pieniu jego najm³odsza dokto-
rantka Jolanta Kusiak, podkreœlaj¹c m.in., ¿e
nawet podrzucane przez profesora przyczynki
i uzupe³nienia bibliograficzne zawsze okazuj¹
siê niezbêdne i wa¿ne. Adres gratulacyjny
przes³a³a dawna uczennica profesora Maria
Ró¿a Perzowa z Lowanium. Wspominaj¹c lata
studiów i wspó³pracy naukowej z prof. Witcza-
kiem, M.R. Perzowa wyzna³a, ¿e najwiêkszym
szczêœciem tego czasu by³o wzrastanie „pod
czujnym okiem cz³owieka z niespotykan¹ klas¹,
rozrzutnie dziel¹cego siê talentami, którymi jak-
¿e hojnie zosta³ obdarowany. Profesor, który fa-
scynowa³, intrygowa³ i budzi³ powszechny re-
spekt jako uczony, przy bli¿szym poznaniu oka-
zywa³ siê ciep³ym, dobrym cz³owiekiem o roz-
leg³ych horyzontach i pasjach ¿yciowych, sma-
koszem i koneserem; cz³owiekiem wielkodu-
sznym, prostolinijnym i skromnym. kameral-
nym, dyskretnym, o wielkiej wra¿liwoœci, go³ê-
bim sercu i rzadko spotykanej empatii”.

Danuta Chodera-Lewandowicz 
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Czwartki u rektora
Za ka¿dym razem, a by³o to jak dot¹d dwukrotnie, rektor UAM 
zaprasza spoœród grona profesorów inn¹ grupê goœci, a zale¿y to
od tematu, który bywa wybrany na osnowê comiesiêcznego,
czwartkowego spotkania pod has³em Professorum Colloquia 
Rector Invitat.
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Prymus elektroniczny
W ocenie bibliotek brano pod uwagê ró¿ne
jej walory. Maksymaln¹ liczbê, czyli 100
punktów, zarazem najwiêcej spoœród wszy-
stkich bibliotek, poznañska otrzyma³a za
„dostêp do Ÿróde³ elektronicznych”. Œwiad-
czy to o jej nowoczesnoœci i nad¹¿aniu za
duchem czasu i ta ocena najbardziej cieszy

dyrektora Biblioteki Uniwersyteckiej dr. Artu-
ra Jazdona. 

Elektroniczne Ÿród³a obejmuj¹ 52 tysi¹ce
czasopism oraz 10 tysiêcy ksi¹¿ek elektronicz-
nych. Poza tym Biblioteka oferuje dostêp do
baz danych, tworzy Wielkopolsk¹ Bibliotekê
Cyfrow¹. A warto dodaæ, ¿e w tym roku w
ocenie nie wziêto jeszcze pod uwagê otwarte-

go niedawno repozytorium instytucjonalnego
„Amur”, które te¿ mo¿e przysporzyæ dodatko-
wych punktów. Na wysok¹ ocenê wystawion¹
Bibliotece przez komisjê rankingow¹ wp³ynê³a
te¿ liczba dostêpów elektronicznych oraz
mo¿liwoœæ korzystania ze zbiorów w domu
równie¿ w godzinach nocnych. - W ubieg³ym
roku wszystkich udostêpnieñ by³o blisko mi-

„Gdybym mog³a pojechaæ jeszcze raz, zro-
bi³abym to bez zastanowienia!” - to zdanie
s³ysza³am wiele razy od znajomych z UAM,
którzy skorzystali z programu Erasmus i spê-
dzili czêœæ swoich studiów za granic¹. 

Mo¿liwoœæ wyjazdu studenci najczêœciej do-
ceniaj¹ dopiero po powrocie, gdy dopada ich
„poerasmusowa depresja”. Jako najwa¿niejsze
zalety pobytu na stypendium wymieniaj¹ oka-
zjê do niekonwencjonalnego poznania kultury,
jêzyka, ale i kuchni najró¿niejszych krajów
œwiata. Nie zapominaj¹ tak¿e o ofercie nauko-
wej uczelni zagranicznej, dziêki której ucz¹ siê
m.in. samodzielnej pracy w projektach lub ko-
rzystaj¹ z dobrze wyposa¿onych sal i laborato-
riów.

Erasmus jako unijny program edukacyjny
funkcjonuje ju¿ od 20 lat, a Polska uczestniczy

w nim od 1998 roku. Sukces programu po-
twierdza rosn¹ca z roku na rok liczba polskich
studentów Erasmusa, która w 1998 roku wy-
nosi³a nieca³e pó³tora tysi¹ca, a 10 lat póŸniej
ju¿ ponad 13 tysiêcy. Wydzia³y zabiegaj¹ o
podpisywanie nowych umów z coraz to atrak-
cyjniejszymi partnerami. Okazuje siê jednak, ¿e
wiele miejsc pozostaje niewykorzystanych. Na-
suwa siê zatem pytanie - dlaczego mimo wie-
lu korzyœci studenci nie chc¹ wyje¿d¿aæ za gra-
nicê?

Wœród najczêstszych odpowiedzi pojawia
siê obawa przed niezrealizowaniem programu
studiów w standardowym czasie, nadrabia-
niem niezaliczonych przedmiotów, wysokimi
kosztami utrzymania za granic¹ i niewystar-
czaj¹cymi umiejêtnoœciami jêzykowymi. Stu-
denci niekiedy boj¹ siê samodzielnego wyja-

Erasmus czyli europejska przygoda
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Biblioteka Uniwersytecka w Poznaniu zdoby³a najwiêcej (257,4) punktów spoœród wszystkich bibliotek 
w kraju w presti¿owym Rankingu Szkó³ Wy¿szych 2010 przygotowanym przez dziennik „Rzeczpospolita” 
i miesiêcznik „Perspektywy”, wyprzedzaj¹c Bibliotekê Jagielloñsk¹ i Bibliotekê Uniwersytetu Warszawskiego.
Przypomnijmy, ¿e w tym samym rankingu Uniwersytet im. A. Mickiewicza jako ca³oœæ zaj¹³ trzecie miejsce
po Uniwersytecie Warszawskim i Jagielloñskim. 

Elektronicznie 
i tradycyjnie 
najlepsza 
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lion dwieœcie tysiêcy, z czego 51% to by³y udo-
stêpnienia elektroniczne, a to jest to, o co
szczególnie studentom, czy szerzej: u¿ytkow-
nikom chodzi. Student pracuj¹c w domu, w
œrodku nocy z soboty na niedzielê w³¹czy stro-
nê domow¹ Biblioteki i mo¿e pisaæ referat czy
pracê magistersk¹, bo ma szeroki dostêp do
Ÿróde³ - zauwa¿a z satysfakcj¹ dyr. A. Jazdon -
To jest na pewno to, co chcielibyœmy rozbudo-
wywaæ, szczególnie w zakresie podrêczników
elektronicznych, bo czasopism jest ju¿ wystar-
czaj¹co du¿o. Realizacj¹ tej idei jest chocia¿by
dokonana przez nas niedawno subskrypcja ca-
³ej kolekcji polskich ksi¹¿ek elektronicznych,
dostêpnych na platformie ibuk.pl. Myœlimy, ¿e
nast¹pi rozbudowa Wielkopolskiej Biblioteki
Cyfrowej. Ca³y czas trwa te¿ skanowanie zbio-
rów starych, zbiorów specjalnych, druków
trudno dostêpnych, archiwalnych - zapewnia
dyr. Jazdon. 

W drugiej ocenianej kategorii - „dostêpu do
zasobów tradycyjnych” Biblioteka Uniwersy-
tecka zajê³a drugie miejsce. W tym przypadku
chodzi g³ównie o dostêp do ksi¹¿ek, ale i in-
nych zasobów tradycyjnych. Ca³y zbiór syste-
mu bibliotecznego obejmuje blisko 5 milio-
nów pozycji, z czego ponad 3 miliony stano-
wi¹ ksi¹¿ki, a przesz³o 1,2 mln czasopisma. Bli-

sko 600 tys. jednostek to zbiory specjalne, tak-
¿e niezwykle wa¿ne dla oceny rangi biblioteki,
szczególnie jako warsztatu pracy humanistów.
Wielkoœæ zasobu odnoszona jest do liczby stu-
dentów. - Nasze zbiory dziêki swej wielkoœci
zawsze przysparzaj¹ nam du¿o punktów - za-
uwa¿a dyrektor Artur Jazdon, podkreœlaj¹c
równoczeœnie, ¿e jednak ta kategoria nie jest
najwa¿niejsza.

Od zmierzchu do œwitu
Wa¿niejsza jest kolejna kategoria, w której
oceniano „stwarzanie warunków do studio-
wania”. W tym przypadku bierze siê pod
uwagê zarówno liczbê miejsc w czytelniach,
jak równie¿ systematyczn¹ rozbudowê kata-
logu on-line, dostêp w gmachu bibliotecz-
nym do Internetu bezprzewodowego i stacji
komputerowych dedykowanych u¿ytkowni-
kom, zaimplementowanie us³ug elektronicz-
nego zamawiania ksi¹¿ek z magazynu, rezer-
wacji pozycji wypo¿yczonych, zdalnej prolon-
gaty terminu zwrotu wypo¿yczonych mate-
ria³ów bibliotecznych, automatycznego przy-
pominania o terminie zwrotu ksi¹¿ki, a tak¿e
docierania do u¿ytkowników poprzez inne
formy kontaktu. W tym miejscu warto wspo-
mnieæ us³ugê Zapytaj bibliotekarza. - Jeste-

œmy jedyn¹ bibliotek¹ w kraju, która realizuje
tê us³ugê informacyjn¹ na tak szerok¹ skalê,
daj¹c mo¿liwoœæ komunikowania siê z kon-
sultantem bibliotecznym codziennie od go-
dziny 9.00-23.00. Do dyspozycji czytelników
oddajemy takie œrodki komunikacji, jak po-
czta mailowa, wiêkszoœæ znanych œwiato-
wych i polskich komunikatorów, system help-
desk, Skype, telefon komórkowy, a to wszy-
stko po to, by w momencie pojawienia siê ja-
kiejkolwiek w¹tpliwoœci dotycz¹cej biblioteki i
jej zbiorów, czytelnik na specjalnie przygoto-
wanej platformie wybra³ najbardziej odpo-
wiedni dla siebie œrodek komunikacji z biblio-
tekarzem - podkreœla dyrektor Biblioteki dr
Artur Jazdon. 

W strategii funkcjonowania Biblioteki Uni-
wersyteckiej na uwagê zas³uguje regularne
uwzglêdnianie potrzeb czytelników, na przy-
k³ad w okresie sesji poprzez otwarcie Biblio-
teki do godz. 22.00 czy te¿ przez umo¿liwie-
nie wypo¿yczeñ nocnych/weekendowych po-
zycji dostêpnych w jednym egzemplarzu z
oznaczeniem „Do korzystania w czytelni”. -
Rozumiemy, ¿e z powodu ograniczeñ czaso-
wych, odleg³oœci kampusu i domów akade-
mickich od naszej biblioteki, nie ka¿dy ma
mo¿liwoœæ korzystania ze zbiorów w naszych
czytelniach. St¹d dla nich w³aœnie ta nowa
us³uga, dziêki której z Biblioteki Uniwersytec-
kiej mo¿na dziœ wypo¿yczyæ wszystko, choæ
niektóre pozycje... od zmierzchu do œwitu.
Staramy siê zrobiæ jak najwiêcej dla u¿ytkow-
nika - zapewnia dyrektor. 

Najwy¿sza liczba punktów w rankingu,
choæ nie wp³ywa wprost na funkcjonowanie
Biblioteki, to jednak przyczynia siê do podnie-
sienia presti¿u tej placówki. - Dla nas jest to po-
twierdzenie, ¿e kierunek, który obraliœmy, jest
dobry, ¿e jest to dostrzegane, ¿e ktoœ to doce-
nia, ¿e robimy to, czego nauka oczekuje - pod-
sumowuje dyr. A. Jazdon. 

Danuta Chodera-Lewandowicz 

c z e r w i e c  2 0 1 0  |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E  |  1 3

zdu z domu, podczas którego bêd¹ zdani tyl-
ko na siebie. Czêsto powodem rezygnacji ze
stypendium przez studentów jest brak œwia-
domoœci znaczenia studiów za granic¹ dla ich
rozwoju i przysz³ej kariery. 

Trafne jest stwierdzenie, ¿e boimy siê tego,
czego nie znamy. Wychodz¹c z powy¿szego
za³o¿enia byli stypendyœci Erasmusa w Instytu-
cie Lingwistyki Stosowanej UAM zainicjowali
w paŸdzierniku 2009 studenck¹ grupê Pro-
Erasmus, która zachêca i informuje wszystkich
zainteresowanych wyjazdem. „Przed i podczas
rekrutacji zg³aszali siê do nas studenci z prze-
ró¿nymi problemami - opowiada Joanna Wo-
Ÿniak. Zdziwi³ nas fakt, i¿ zainteresowani nie
pytaj¹ najczêœciej, jaki uniwersytet wybraæ, a
przede wszystkim czy powinienem pojechaæ?”
Wynika z tego, ¿e rozstrzygaj¹ca przy decyzji o

wyjeŸdzie jest indywidualna porada osoby,
która zebra³a doœwiadczenia podczas w³asne-
go stypendium i jest w stanie wymieniæ liczne
zalety, jak i ewentualne trudnoœci zwi¹zane z
wyjazdem. 

Niepokoi jednak ma³a liczba stypendystów z
zagranicy na polskich uczelniach. Mimo ten-
dencji rosn¹cej w roku akademickim 2008/09
przyjecha³o do Polski na studia i praktyki tylko 4
800 studentów, podczas gdy Hiszpaniê odwie-
dzi³o w tym samym okresie ponad 31 tysiêcy
stypendystów, a Niemcy ponad 20 800.

Polska nie jest mo¿e tak atrakcyjna dla stu-
dentów jak np. kraje œródziemnomorskie. Nie
zmienia to faktu, ¿e powinniœmy promowaæ

nasz kraj za granic¹, choæby u naszych s¹sia-
dów. Grupa Pro-Erasmus promocjê rozpoczê-
³a od Wolnego Uniwersytetu w Berlinie. Bartek
Cudzich z Grupy Pro-Erasmus tak podsumo-
wuje wyjazd: „Nasze stoisko promocyjne cie-
szy³o siê sporym zainteresowaniem. Rozdali-
œmy du¿o folderów, ulotek i gad¿etów z logo
UAM. Jestem przekonany, ¿e zachêciliœmy
wielu niemieckich studentów do studiowania
na Uniwersytecie Adama Mickiewicza w Po-
znaniu.”

Jesteœmy przekonani, ¿e takie akcje promo-
cyjne s¹ potrzebne i przynios¹ po¿¹dany efekt. 

Zuzanna Owieœniak
e-mail: pro.erasmus.ils@gmail.com

1.http://ec.europa.eu/education/erasmus/doc/stat/0708/report.pdf
2.http://www.erasmus.org.pl/index.php/ida/54/

Biblioteka filologiczna - perl¹ architektury

Od kilku lat specjalistyczny portal organizuje plebiscyt Polska Architektura XXL podsumowuj¹cy
najwa¿niejsze osi¹gniêcia polskiej architektury poprzedniego roku. Na pocz¹tku maja 2010 
zakoñczy³a siê kolejna jego edycja. G³osami internautów i ekspertów wybrane zosta³y per³y 
architektury 2009 roku. 

W kategorii „kultura i nauka” za najlepszy uznany zosta³ budynek Biblioteki Uniwersytetu Ada-
ma Mickiewicza w Poznaniu zaprojektowany przez pracowniê Neostudio, Consultor Sp. z o. o. 
i APA Jacek Bu³at. Forma budynku, usytuowanego w s¹siedztwie wielkich realizacji pruskich z po-
cz¹tku dwudziestego wieku, w bezpoœrednim s¹siedztwie Opery i Zamku Cesarskiego, na ty³ach
Collegium Maius, jest prób¹ pogodzenia sprzecznoœci i po³¹czenia tego, co najbardziej wartoœcio-
we w historycznej tkance miasta z nowoczesn¹, powœci¹gliw¹ form¹ i rozwi¹zaniami funkcjonal-
nymi odpowiadaj¹cymi na potrzeby wspó³czesnych u¿ytkowników. na
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Polonistyczne odkrycie 
w Bibliotece Uniwersyteckiej
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To wydarzenie godne jest zauwa¿enia i
nie powinno przejœæ bez echa w naszym
mieœcie, a tak¿e w ogólnopolskim œrodo-

wisku literaturoznawców. Poœród wielu imprez
z okazji Tygodnia Bibliotek (8-15 maja), jakie
zorganizowano w naszej Bibliotece Uniwersy-
teckiej, a o których informacjê i fotoreporta¿
mo¿na znaleŸæ na stronie internetowej
http://lib.amu.edu.pl., uwagê przyci¹ga wy-
stawa Emil Zegad³owicz w Poznaniu 1927-
1932, przygotowana w holu gmachu g³ów-
nego Biblioteki przez dr Alicjê Szulc z Oddzia-
³u Zbiorów Specjalnych. 

Emil Zegad³owicz by³ w Poznaniu kierowni-
kiem literackim Teatru Polskiego, dyrektorem
programowym Polskiego Radia i redaktorem
„Œwiata Kulis” oraz spo³eczno-kulturalnego pi-
sma „Têcza” (1928-29). Po odzyskaniu niepod-
leg³oœci, nowe, polskie elity intelektualne i arty-
styczne Poznania wspó³tworzyli liczni przybysze
z by³ych zaborów, a zw³aszcza Galicji. To w³a-
œnie oni witali poetê z Gorzenia tytu³em jego to-
mu poetyckiego - jako... Powsinogi beskidzkie. 

Otwarciu wystawy towarzyszy³ wyk³ad na
temat miejsca twórczoœci Zegad³owicza na
mapie tendencji literackich dwudziestolecia

miêdzywojennego. Wyg³osi³a go prof. Barba-
ra Sienkiewicz z Instytutu Filologii Polskiej
UAM. Us³yszeliœmy interesuj¹ce wprowadze-
nie do lektury poezji Zegad³owicza, którego
sympatie estetyczne mia³y ekspresjonistyczny
charakter. Spod patronatu Stanis³awa Przyby-
szewskiego, poznañski „Zdrój” Jerzego i Wi-
tolda Hulewiczów (1917-1922) wyjdzie po
1918 roku ku m³odym pisarzom, jak w³aœnie
Zegad³owicz. Wspó³praca zdrojowców ze ska-
mandrytami, a tak¿e regionalizm i ludowy pry-
mitywizm „Czartaka” Zegad³owicza sprawia³y,
i¿ pisarz przekonany o wy¿szoœci ducha, za-
przyjaŸniony z mistycyzuj¹cym krêgiem wokó³
Hulewiczów w Koœciankach, zupe³nie inaczej
ni¿ awangarda krakowska i futuryœci widzieæ
musia³ fetysze nowoczesnoœci: miasto - masê -
maszynê. 

O okolicznoœciach pewnego odkrycia i no-
woœci wydawniczej Biblioteki mówi³a dr Ka-
tarzyna Szewczyk-Haake z Collegium Euro-
paeum. To ona odnalaz³a prawie dziesi¹tkê
ineditów z dorobku poetyckiego Zegad³owi-
cza. Wy³uska³a je spoœród wierszy zachowa-
nych w tece rêkopisów tego pisarza, jak¹ pod
sygnatur¹ 2244 przechowuje siê w poznañ-

skiej Bibliotece Uniwersyteckiej. Wiêkszoœæ li-
ryków z tej teki, ale nie wszystkie - jak siê te-
raz okazuje - poeta opublikowa³ w miêdzy-
wojniu jako Godzinki. Ujawnienie po tylu la-
tach dziewiêciu nieznanych dot¹d utworów
poety zas³u¿y³o na wydanie w postaci tomi-
ku, ilustrowanego niepublikowanymi rów-
nie¿ dot¹d pracami ekspresjonistów z grupy
Bunt- Stefana Szmai, Margarete Kubickiej, Je-
rzego Hulewicza. Piêkna grafika kolorowana
Jerzego Hulewicza, przygotowana na ok³ad-
kê projektowanego przez zaprzyjaŸnionego
poetê zbioru wierszy, znalaz³a siê dopiero
dziœ na swoim miejscu. Gorzkie ¿ale, w wiêk-
szoœci przypisane Wandzie Hulewiczowej,
¿onie Jerzego, jak rozszyfrowuje dedykacyjne
notki o brzmieniu „W. H.” dr Szewczyk-Haa-
ke, powsta³y w latach 1924-1925. Opatrzo-
ne 16-stronicowym pos³owiem, które zawie-
ra nie tylko opis rêkopisu i zasad wydania, ale
i rys zwi¹zku Zegad³owicza z Hulewiczami i
szkic interpretacyjny wydanych wierszy, sta-
nowi¹ prawdziwie bibliofilsk¹ i ze wzglêdów
historycznoliterackich wa¿n¹ pozycjê biblio-
graficzn¹.

Szkoda, ¿e ów pi¹tkowy program Zegad³o-
wiczowski nie zosta³ dostatecznie rozreklamo-
wany - zabrak³o polonistów z uczelni akade-
mickich i szkó³ œrednich, studentów i uczniów,
wreszcie przedstawicieli prasy kulturalnej.
Umknê³o uwadze szerszych œrodowisk to zna-
cz¹ce przecie¿ zdarzenie. Mo¿na jednak mieæ
nadziejê, ¿e publikacja Gorzkich ¿ali, dostêpna
w internetowej ksiêgarni Biblioteki Uniwersy-
teckiej, zyska zainteresowanie czytelników i
krytyków.

Prof. Barbara Judkowiak

Za tob¹:
bezmiar smutku […]
Przed tob¹:
bezmiar przestrzeni […]
W tobie: lêk […]
O tarczê wiary wal¹ m³otem dnie.



Nie wydaje mi siê, abym - w³aœnie tu, w
obecnoœci osób, które b¹dŸ wiêkszoœæ
swojego dojrza³ego ¿ycia (jak mówi¹cy

te s³owa) spêdzi³y w murach uniwersyteckich,
albo koñczy³y studia uniwersyteckie i spe³niaj¹
siê zawodowo w innych rolach - musia³ t³uma-
czyæ, czym jest dla spo³eczeñstwa i jego jedno-
stek uniwersytet, i jak znacz¹c¹ odgrywa rolê
w umacnianiu pañstwa, miasta i lokalnych
wspólnot. 

Wydaje siê nam, ¿e dobrze znamy nasz uni-
wersytet. Ale czy zadawaliœmy sobie kiedykol-
wiek pytania: A jaki bêdzie ten nasz uniwersy-
tet za, powiedzmy, 10, 20 czy nawet 50 lat?
Czy nadal bêdzie spe³nia³ swoje dotychczaso-
we zadania? A mo¿e wymaga on jakiejœ rady-
kalnej przebudowy - zw³aszcza wobec niesa-
mowitego tempa rozwoju technologii infor-
macyjnych? Czy przekszta³ci siê zatem w no-
wy, powiedzmy, e-uniwersytet? I co my, „lu-
dzie uniwersytetu” mo¿emy dziœ dla niego
zrobiæ, aby nadal spe³nia³ swoj¹ formuj¹c¹ no-
we pokolenia rolê? 

Tylko profesjonaliœci?
Przyznam siê Pañstwu, ¿e te pytania nurtuj¹
mnie od pewnego czasu. S³owa laudacji i re-
cenzji moich przyjació³ sk³oni³y mnie do podjê-
cia próby udzielenia odpowiedzi na pytanie 
o formacyjn¹ rolê uniwersytetu. Myœlê bo-
wiem, ¿e pozostaje ona w cieniu „zimnej” ro-
li zwi¹zanej z gromadzeniem wiedzy nauko-
wej i przygotowywaniem profesjonalistów,
którzy bêd¹ umieli skutecznie z tej wiedzy ko-
rzystaæ. Jednak, przy tak zawê¿onym trakto-
waniu zadañ uniwersytetu, jego rola staje siê
wy³¹cznie s³u¿ebna wobec ¿¹dañ wielkich kor-
poracji przemys³owych, które chcia³yby, aby
uniwersytet „kszta³ci³” pod ich dyktando tylko
takich specjalistów, którzy bêd¹ przydatni „tu 
i teraz”, którzy bêd¹ dzia³aæ w w¹sko zakreœlo-
nych algorytmach, którzy bêd¹ tylko mniej do-
skona³ymi kopiami robotów ze stron powieœci
Stanis³awa Lema. To o nich mówi³ socjolog
George Ritzer , trafnie wyszydzaj¹c nowe prak-
tyki „uniwersyteckie”. Nawi¹zywa³ do symbo-
liki taœmy z fabryki Forda, która zamieni³a ro-

botników w pó³automaty. Robi¹ „coœ”, jak pi-
sa³, ale nie do koñca wiedz¹ „co”. To w³aœnie
taœma Forda zabi³a pierwiastek twórczoœci 
i odhumanizowa³a pracê. Podobnie zabije 
(a mo¿e ju¿ zabi³a?) ducha uniwersytetu, 
w którym, podobnie jak w fabryce Forda, „nie
ma miejsca na twórczoœæ, indywidualnoœæ ani
osobowoœæ”. Uniwersytety zaczyna te¿ zabijaæ
ich rozrastanie siê do - bywa ¿e - gargantuicz-
nych rozmiarów. Co ciekawe, bardzo dobre
uniwersytety s¹ ma³e. Amerykañskie tzw. blu-
szczowe (Ivy League) uniwersytety s¹ rzeczywi-
œcie niewielkie: Harvard - 20 tys. studentów,
Yale - 12,5 tys., Columbia - 26 tys., europej-
skie: Cambridge - 18 tys., Oxford - 20 tys., Ge-
tynga - 24 tys. Z kolei na drugim krañcu tego
swoistego rankingu mieszcz¹ siê takie europej-
skie uniwersytety, jak: la Sapienza w Rzymie -
147 tys., uniwersytet w Bolonii - 96 tys. i Uni-
wersytet im. Fryderyka II w Neapolu - 100 tys.

Komu przeka¿emy wiedzê?
Je¿eli pañstwo nie bêdzie dba³o o swoje (a
wiêc i nasze) uniwersytety, to kto bêdzie w
nich naucza³, kto bêdzie kszta³ci³ nasze dzieci
i czy bêd¹ one gotowe sprostaæ, gdy osi¹gn¹
próg dojrza³oœci, wymaganiom stawianym
przez uczelnie? Czy - je¿eli dziœ to zaniedba-
my - nie znajdziemy siê w sytuacji takiej oto,
¿e nawet gdy bêdziemy mieli CO powiedzieæ,
to nie bêdziemy mieli tego KOMU powie-
dzieæ, a id¹c jeszcze dalej nie bêdzie tego KO-
GOŒ, który by³by zdolny to powiedzieæ... Je¿e-
li, na moment, oderwiemy siê od ogólnych
rozwa¿añ i spojrzymy na nasze polskie
podwórko, to uœwiadomimy sobie, ¿e za ileœ
lat - je¿eli politycy nie zrealizuj¹ swoich wybor-
czych obietnic - nie bêdziemy mieli w Polsce
komu przekazaæ owych zapieraj¹cych dech
osi¹gniêæ nauki, bo - najzwyczajniej - przy
utrzymaniu dotychczasowego poziomu ³o¿e-
nia przez pañstwo wydatków na kszta³cenie
(na wszystkich jego poziomach - od przed-
szkola pocz¹wszy!) nasze spo³eczeñstwo bê-
dzie zdominowane przez „standaryzowane
gammy, identyczne delty, jednolite epsilony” .
Zauwa¿my, ¿e w huxley'owskiej wizji „wspa-
nia³ego” œwiata „[...] u epsilonów [...] nie po-
trzeba nam ludzkiego rozumu”, a elita spo³e-
czeñstwa to jednostki „alfa-plus” . Byæ mo¿e
nasi potomkowie - przepraszam za tê ma³o
optymistyczn¹ wizjê - bêd¹ zdolni obs³ugiwaæ
proste urz¹dzenia i bêd¹ jedynie organiczny-
mi dodatkami do wysoce skomputeryzowa-
nych aparatów i linii technologicznych. Nie
bêd¹ jednak ich autorami. Nie bêd¹, ¿e
odwo³am siê do Arystotelesa, architektami, a
jedynie rzemieœlnikami , zaœ kwalifikacje zdo-
bywaæ bêd¹ w wy¿szych szko³ach zawodo-
wych, a nie na prawdziwych uniwersytetach.

Przy takim, niestety, ale odnoszê wra¿enie,
¿e dominuj¹cym podejœciu do zdefiniowania
na nowo zadañ uniwersytetu grozi nam dehu-
manizacja kszta³cenia uniwersyteckiego, grozi
nam spe³nienie siê nakreœlonej przez Ray'a
Bradbury'ego w powieœci s-f: 4510 Fahrenheita
ponurej wizji œwiata. Œwiata, w którym dopro-
wadzono do dehumanizacji rodzaju ludz-
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kiego, w którym pod groŸb¹ spalenia domu,
uwiêzienia, a nawet egzekucji nie wolno by³o
posiadaæ ksi¹¿ek. To bêdzie równie¿ œwiat bez
uniwersytetów prowadz¹cych badania i studia
w dziedzinie humanistyki - no bo kto za to za-
p³aci?

Bez humanistyki?
Czy o takim uniwersytecie marzymy? Czy
chcielibyœmy, aby by³ to nasz uniwersytet?
Gdyby - czego jednak nie dopuszczam - ko-
muœ marzy³aby siê taka wizja „œcis³ego” uni-
wersytetu, to musia³by te¿ dopuœciæ (uwa¿am,
¿e wielce prawdopodobny) i taki oto obraz
œwiata przysz³oœci, zakreœlony w tej samej po-
wieœci Ray'a Bradbury'ego:

„[...] Granger dotkn¹³ jego ramienia. - Wita-
my po zmartwychwstaniu. - Montag skin¹³
g³ow¹. Granger kontynuowa³: - Powinien siê
pan teraz zapoznaæ z nami wszystkimi. To jest
Fred Clement, by³y profesor katedry Thomasa
Hardy'ego w Cambridge, przedtem nim uni-
wersytet przekszta³cono w Szko³ê In¿ynierii
Atomowej. A oto doktor Simmons z Uniwer-
sytetu Kalifornijskiego w Los Angeles, specjali-
sta od Ortegi y Gasseta. Profesor West mia³
niez³e osi¹gniêcia na polu etyki - obecnie ca³-
kowicie zapomnianej dyscypliny - na Uniwer-
sytecie Columbia .

Nie s¹dzê, abym musia³, w³aœnie tu, w tej
sali, przypominaæ historiê europejskiego uni-
wersytetu. Pamiêtamy bowiem, ¿e tym
„pierwszym”, którego powstanie przypomnia-
no (po 800 latach) w s³ynnej Wielkiej Karcie
Uniwersytetów Europejskich, owej „konstytu-
cji” europejskich uniwersytetów, by³ Uniwersy-
tet Boloñski (za³o¿ony w 1088 r.). Napisano w
niej, miêdzy innymi, i te s³owa: 

„[...] Dzia³alnoœæ naukowa i dydaktyczna w
uniwersytetach musi byæ ze sob¹ nierozerwal-
nie zwi¹zana, je¿eli nauczanie ma sprostaæ
zmieniaj¹cym siê warunkom, potrzebom spo-
³eczeñstwa oraz postêpowi wiedzy. [...]
Odrzucaj¹c nietolerancjê i pozostaj¹c zawsze
gotowym do dialogu, uniwersytet stanowi za-
tem najlepsze miejsce, w którym spotykaj¹ siê
nauczyciele, umiej¹cy przekazaæ sw¹ wiedzê i
dobrze przygotowani do rozwijania jej po-
przez badania naukowe i nowatorstwo oraz
studenci, którzy potrafi¹, chc¹ i s¹ gotowi
wzbogacaæ swe umys³y t¹ wiedz¹ [...] Uniwer-
sytet jest powiernikiem europejskiej tradycji
humanistycznej [...] przekracza on granice ge-
ograficzne i polityczne oraz zaspokaja istotn¹
potrzebê wzajemnego poznania oddzia³ywa-
nia ró¿nych kultur” .

Zapomniana formacja?
Ale, co chcia³bym szczególnie podkreœliæ, uni-
wersytet jest te¿ tym szczególnym miejscem,
w którym nauczyciele i studenci, kszta³c¹cy i
kszta³c¹cy siê, ucz¹ i ucz¹ siê tolerancji. Bo-
wiem w „europejskiej tradycji humanistycz-
nej”, co przypomnieli autorzy Wielkiej Karty, o
sile uniwersytetu œwiadczy wieloœæ orientacji
œwiatopogl¹dowych, wieloœæ pogl¹dów poli-
tycznych, wielokulturowoœæ. Uniwersytet -
podkreœlmy - uczy postawy tolerancji i deza-

probaty dla przejawów etnocentryzmu i anty-
semityzmu, obskurantyzmu czy fundamentali-
zmu religijnego. 

Uniwersytet spe³nia zatem, obok dwóch
funkcji: budowania wiedzy (naukowej) i kszta³-
towania umiejêtnoœci (podkreœlmy, i¿ na tej
pierwszej nadbudowanych) tak¿e, równie
wa¿n¹, funkcjê formacyjn¹. 

Wreszcie, co uwa¿am za nie mniej wa¿ne,
uniwersytet jest tym „siedliskiem” dla ludzi na-
uki czy tym „ogrodem nauk”, który wspo-
mnia³ w tomie swoich esejów Czes³aw Mi³osz,
do którego mo¿na odnieœæ s³owa pierwszego
opata cystersów pelpliñskich, Wernera. Mia³
wypowiedzieæ te s³owa po przybyciu ze swoi-
mi wspó³braæmi z Pogódek do Pelplina: Bo-
num est nos hic esse (Dobrze jest nam tu byæ).

• • •

W Deklaracji Praskiej (2001) powo³uj¹cej,
jak w niej zapisano, „europejski obszar szkol-
nictwa wy¿szego” i Deklaracji z Glasgow
(2005) mówi¹cej o „silnych uniwersytetach dla
silnej Europy” przedstawiona zosta³a wizja do-
brostanu Europy jako zale¿nego (tak¿e) od
kondycji nauki i szkolnictwa wy¿szego. W tej
drugiej pisze siê wprost:

„Europa potrzebuje silnych i twórczych uni-
wersytetów jako g³ównych aktorów kszta³tuj¹-
cych europejskie spo³eczeñstwo wiedzy przez

umo¿liwienie szerokiego dostêpu do studiów,
przez rozwój oferty kszta³cenia ustawicznego
oraz przez promocjê jakoœci i doskona³oœci w
nauczaniu, uczeniu siê, badaniach naukowych
i dzia³aniach innowacyjnych” .Zgadzaj¹c siê z
nakazem budowy silnych (wiedz¹ naukow¹)
uniwersytetów, chcia³bym jednak skupiæ Pañ-
stwa uwagê na trzeciej ich funkcji. Zacznê od
s³ów zaczerpniêtych z artyku³u Tadeusza S³aw-
ka pomieszczonego w Nauce, „Uniwersytet i
to, co miêdzy ludŸmi”: 

„[...] dzisiaj widzimy bardzo ostro, i¿ nie wy-
starcz¹ jedynie wiedza i fachowe umiejêtnoœci,
aby uczyniæ œwiat ¿yczliwszym miejscem nie
tylko dla cz³owieka, ale dla wszystkich istot na
nim ¿yj¹cych. Z jednej strony wci¹¿ jesteœmy
czêœci¹ oœwieceniowego projektu zak³adaj¹ce-
go nieustanne doskonalenie wiedzy jako wa-
runku czynienia œwiata ¿yczliwym, z drugiej -
widzimy wyraŸnie, ¿e zadanie to wymaga cze-
goœ, co wykracza poza ów projekt, a mo¿e na-
wet wrêcz go 'warunkuje'. Uniwersytetowi po-
trzebny jest wiêc pewien radykalizm po to, aby
s³u¿¹c wiedzy, celebruj¹c j¹ i doskonal¹c, nie
uleg³ ca³kowicie jej w³adzy, aby nie dopuœci³ do
tego, by tylko wiedza sta³a siê jedynym »wa-
runkiem« jego istnienia” .

Postêpuj¹cy dziœ, na skalê dotychczas nie
spotykan¹, rozwój gospodarki, który wymaga,

aby uniwersytet dostarcza³ coraz wiêkszej licz-
by gruntownie, ale te¿ i w¹sko przygotowa-
nych specjalistów, stawia przed nim nowe za-
dania. Jednak¿e zaawansowane kszta³cenie
specjalistów zdolnych sprostaæ oczekiwaniom
nowoczesnych dzia³ów gospodarki grozi odej-
œciem uniwersytetu od jego tradycyjnych, przez
wieki utrwalanych zadañ - kszta³cenia na po-
ziomie ogólnym w celu poznania prawdy. Na-
rzucana z zewn¹trz koniecznoœæ w¹skiej spe-
cjalizacji prowadzi do nieuchronnego prze-
kszta³cania uniwersytetu w szko³ê zawodow¹.
Grozi - jak to uj¹³ hiszpañski myœliciel José Orte-
ga y Gasset - „barbarzyñstwem specjalizacji” .

U¿ytecznoœæ to nie wszystko? 
Fascynacja postêpem technologicznym i zmie-
nianie, pod jego dyktando, form ¿ycia uniwer-
syteckiego zapewne doprowadzi do tego, ¿e z
owej klasycznej, platoñskiej triady wartoœci:
PRAWDA - DOBRO - PIÊKNO pozostanie nam
namiastka tylko tej pierwszej, jako ¿e i ona bê-
dzie kszta³towana w kontekœcie bezpoœredniej
u¿ytecznoœci. Tylko to, co da siê prze³o¿yæ na
zysk, bêdzie godne uwagi tych, którzy decydu-
j¹ o nak³adach finansowych na uniwersytety.
Uleganie presji pañstwa i organizacji bizneso-
wych zapatrzonych w szybki wzrost gospo-
darczy, widz¹cych uniwersytet w roli swoistej
„kserokopiarki” specjalistów-automatów, to
zatracenie idea³u formowanego przez wielkich

humanistów, to zatracenie uniwersytetu po-
myœlanego przez cz³owieka i dla cz³owieka, o
którym tak piêknie pisa³ Kazimierz Twardowski
w swoim eseju: O dostojeñstwie uniwersytetu.

Docieramy, jak wieszczy³ McLuhan, na krañ-
ce „galaktyki Gutenberga” i sto³ujemy siê, jak
zauwa¿y³ Ritzer, u McDonalds'a, w jego „re-
stauracji szybkich dañ”. Co nas czeka? Œwiat
bez ksi¹¿ek?, „Szyby niebieskie od telewizo-
rów” (jak œpiewa³a przed laty popularna pio-
senkarka)? W samotnoœci poch³oniêty (no bo
trudno mówiæ o jedzeniu) „fast-food”? Budo-
wa, na gruzach starego, nowego e-uniwersy-
tetu, profesor obs³uguj¹cy platformê e-learnin-
gow¹, a nie komunikuj¹cy siê, twarz¹ w twarz,
ze swoimi studentami - czy to ma byæ cen¹ za
umasowienie wykszta³cenia wy¿szego ofero-
wanego przez nowy quasi-uniwersytet?

Poszerzanie formu³y uniwersytetu i zwiêk-
szaj¹ca siê jego dostêpnoœæ z jednej strony,
oraz, wraz z dynamicznie postêpuj¹cym do-
skonaleniem technologicznym, internetyzacja
uniwersytetu z drugiej strony, prowadz¹ do
stopniowego odejœcia od klasycznej formu³y
odwo³uj¹cej siê do kreatywnej relacji: „profe-
sor-uczeñ”. Chcia³bym zauwa¿yæ, ¿e w tej re-
lacji nie chodzi³o tylko o przekazanie wiedzy i
kszta³towanie umiejêtnoœci. Te zapewne mo¿-
na bêdzie opanowaæ, nie odrywaj¹c siê od

Czy w cyberprzestrzeni, w której bêdzie zlokalizowany uniwersytet
przysz³oœci, student znajdzie wzorzec osobowy?Czy nie bêdziemy 
w cyberuniwersytecie kszta³ciæ nowych barbarzyñców?
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prywatnego monitora. Trudna dziœ do wyo-
bra¿enia z³o¿onoœæ oprogramowania kompu-
terowego pozwoli przenieœæ siê studentowi do
wielowymiarowego, wirtualnego œwiata Ma-
trixu braci Wachowskich. To znosi bariery eko-
nomiczne w dostêpnoœci do œwiata laborato-
riów i specjalistycznych kolekcji, o których dziœ
profesorowie i studenci biednych uniwersyte-
tów dzia³aj¹cych w „realu” mog¹ jedynie po-
marzyæ.

Czy cyberprzestrzeñ wychowuje? 
Ale, chcia³bym wróciæ do s³ów Tadeusza S³aw-
ka, nie mo¿na patrzeæ na uniwersytet tylko
przez pryzmat wiedzy. Uniwersytet powinien
nie tylko doskonaliæ studentów w wymiarze
instrumentalnym. Uniwersytet powinien tak¿e
kszta³towaæ osobowoœæ studentów, ich posta-
wy prospo³eczne, wra¿liwoœæ i tolerancjê. Mo-
¿e to zabrzmi staroœwiecko, ale uniwersytet
powinien wychowywaæ. Czy w cyberprzestrze-
ni, w której bêdzie zlokalizowany uniwersytet
przysz³oœci, student znajdzie wzorzec osobo-
woœciowy? Czy nie bêdziemy w cyberuniwer-
sytecie kszta³ciæ nowych barbarzyñców?

W tym miejscu nasuwaj¹ mi siê nieodparte
skojarzenia z, og³oszon¹ przed laty, przez wiel-
kiego myœliciela Karla Poppera koncepcj¹ „spo-
³eczeñstwa otwartego” (open society). Kszta³-
towanie „spo³eczeñstwa wiedzy” czy „spo³e-
czeñstwa otwartego” poprzez otaczanie
szczególn¹ trosk¹ nauki i szkolnictwa wy¿sze-
go, to budowanie silnych fundamentów pod
europejski gmach demokracji i tolerancji. To
tak¿e skuteczny instrument blokowania me-
chanizmów kszta³towania siê - w rodzinie i w
szkole - „osobowoœci autorytarnych” (authori-
tarian personalities wg Theodore Adorno) i
„umys³ów zamkniêtych” (closed minds wg
Miltona Rokeacha). To, wreszcie, jedna ze sku-
tecznych dróg przygotowania, wkraczaj¹cego
na scenê doros³ego ¿ycia, m³odego pokolenia
do wspó³istnienia w Europie bez granic poli-
tycznych, bez uprzedzeñ etnicznych, bez kse-
nofobii, w duchu otwartoœci na odmiennoœæ;
przysposobienia go do ¿ycia w demokracji.

W g³oœnym eseju: Wychowanie po Oœwiêci-
miu, Theodore W. Adorno , maj¹c w pamiêci
obraz Holocaustu, zastanawiaj¹c siê nad no-
wym sensem wychowania „po Oœwiêcimiu”,
doszed³ do konstatacji, i¿ mo¿e ono „mieæ w
ogóle sens jedynie jako wychowanie do kry-
tycznej autorefleksji”, a tak¿e, ¿e: „jedyn¹ rze-
czywist¹ si³¹, zdoln¹ przeciwstawiæ siê formu-
le Oœwiêcimia, by³aby autonomia - jeœli mi wol-
no pos³u¿yæ siê wyra¿eniem Kanta; zdolnoœæ
refleksji, samostanowienia, niewspó³uczestni-
czenia”. Czy zatem - wracaj¹c do zg³oszonej
na pocz¹tku wyk³adu w¹tpliwoœci - mo¿emy
myœleæ, w naszych codziennych kontaktach z
m³odzie¿¹, o wzroœcie technologicznym i go-
spodarczym jako wskaŸnikach rozwoju kraju
zale¿nych od poziomu naszych uniwersytetów
jedynie w kategoriach postêpu nauk œcis³ych?
Przenosz¹c kszta³cenie do „sieci”, nie ukszta³-
tujemy autonomicznego obywatela. Techno-
logia, nawet ta najbardziej zaawansowana,
nie rozwi¹¿e wszystkich problemów. 

I jeszcze jedno, mówiê te s³owa jako przed-
stawiciel nauk humanistycznych i spo³ecznych.
Nie mogê zatem nie po³o¿yæ szczególnego na-
cisku na formacyjn¹ rolê tych w³aœnie nauk w
kszta³ceniu uniwersyteckim. Zauwa¿my, ¿e na-
uki humanistyczne i spo³eczne daj¹ coœ wiêcej,
ani¿eli tylko ogóln¹ wiedzê. Te nauki wp³ywa-
j¹ na ukszta³towanie siê Osoby. Pozwalaj¹ na
odnajdowanie siebie we w³asnej tradycji histo-
rycznej i kulturowej, przyczyniaj¹ siê do kszta³-
towania systemu wartoœci, ucz¹ szacunku dla
prawdy, dobra i piêkna. 

Humanistyka bez mecenasa?
Zapytajmy zatem: Czy tylko nauki s³u¿ebne
wobec gospodarki, wobec ekonomii maj¹ ra-
cjê bytu w naszym zbli¿aj¹cym siê do utopijne-
go „idea³u” œwiecie? Nauki tradycyjnie stano-
wi¹ce j¹dro nauk humanistycznych: historia,
archeologia, etnologia, literaturoznawstwo i
jêzykoznawstwo maj¹ do spe³nienia szczegól-
n¹ rolê - nie mniej odpowiedzialn¹ od roli wy-
¿ej wymienionych, realizuj¹cych s³u¿ebne wo-
bec spo³eczeñstwa zadania, nauk spo³ecz-
nych. O ile te ostatnie zajmuj¹ siê przede wszy-
stkim cz³owiekiem per se, to te pierwsze zaj-
muj¹ siê jego wytworami. Badania nad korze-
niami kulturowymi naszej pañstwowoœci,
przywracanie zbiorowej œwiadomoœci tradycji,
pielêgnowanie jêzyka ojczystego, badania nad
pomnikami literatury polskiej czy poznanie i
zabezpieczenie zabytków kultury materialnej,
to podstawowe cele humanistyki. Ale to te¿
cele pañstwa, które nie chce siê odci¹æ od
swojej tradycji, które chce zapewniæ jej ci¹-
g³oœæ. 

Pañstwo musi wyst¹piæ w roli mecenasa. I
je¿eli musi zabrakn¹æ, w dobie kryzysu ekono-
micznego, œrodków na finansowanie ró¿nora-
kich zadañ nauki, to nie powinno ich zabrak-
n¹æ w³aœnie na te priorytetowe zadania,
podejmowane przez nauki humanistyczne i
spo³eczne. Akcelerator nowej generacji mo¿e
byæ zbudowany w innym, bogatym kraju UE,
wielki teleskop bêdzie nam udostêpniony i tak
w ramach miêdzynarodowej wspó³pracy
uczonych astronomów i astrofizyków. Ale nikt
za nas nie zadba o edukacjê naszych dzieci.
Nikt za nas nie bêdzie prowadzi³ badañ nad jê-
zykiem polskim. Nikt od nas lepiej nie zbada
naszej historii. Nikt te¿ nie zatroszczy siê o psy-
chiczny dobrostan naszego spo³eczeñstwa. To
musimy zrobiæ my sami. I do tego potrzebne
s¹ nam dobrze wyposa¿one (przez pañstwo) i
m¹drze poprowadzone (przez nas samych)

uniwersytety. Uniwersytety, które nie tylko za-
dbaj¹ o wiedzê (w tej roli zapewne dobrze wy-
padnie e-uniwersytet przysz³oœci) i umiejêtno-
œci, ale te¿ ukszta³tuj¹ Osobê. Tego drugiego
zadania e-uniwersytet nie udŸwignie.

Uniwersytet cyberprzestrzeni nie bêdzie te¿
w stanie kszta³towaæ œwiadomoœci etycznej
badaczy. Wiedza tak, ale wiedza pozyskana w
sposób etycznie aprobowany. Jest bowiem
tak, ¿e nieetyczna nauka prowadzi do niee-
tycznej praktyki spo³ecznej. Zatem etycznoœæ
„zachowañ uniwersyteckich” jest podwójnie
wa¿na: po pierwsze, ludzie uniwersytetu do-
chodz¹ do swoich wyników nie tylko nie ³a-
mi¹c prawa autorskiego, ale te¿ nie naruszaj¹c
dobrych obyczajów akademickich (bez zmy-
œlania i bez fa³szowania wyników badañ nau-
kowych); i po drugie, poprzez rzetelne, a wiêc
w zgodzie z etyk¹ pozyskane wyniki, kszta³tu-
j¹ praktykê spo³eczn¹.

• • •

Jako przedstawiciel nauk humanistycznych i
spo³ecznych chcia³bym zwróciæ uwagê na ich
szczególn¹ rolê, nie tylko w przygotowaniu
przez uniwersytet specjalistów (wiedza +
umiejêtnoœci), ale tak¿e w ich ukszta³towaniu.
Mo¿na tedy wymieniæ cztery wa¿ne sfery pe-
netracji poznawczej i formacyjnej tych nauk: 

1. Edukacja na wszystkich poziomach roz-
woju cz³owieka w pe³nym cyklu jego ¿ycia

2. Modelowanie postaw spo³ecznych wo-
bec „innych”, otwarcie na przedstawicieli in-
nych kultur, religii, systemów wartoœci - elimi-
nacja etnocentryzmu i ksenofobii

3. Kszta³towanie pozytywnych wzorów za-
chowañ w sferze zdrowia psychicznego

4. Poznawanie w³asnej tradycji historycznej i
kulturowej, troska o jêzyk polski, kszta³towanie
wra¿liwoœci estetycznej.

Tak siê sk³ada, ¿e mam zaszczyt byæ hono-
rowany przez uniwersytet, który szczególn¹
trosk¹ otacza - œmiem twierdziæ, ¿e tworz¹ce
fundament pe³nego, otwartego uniwersytetu
- nauki humanistyczne i spo³eczne. Wiem te¿,
¿e taki HUMANISTYCZNY uniwersytet jest po-
trzebny spo³ecznoœci regionu kujawsko-po-
morskiego. Zatem to tak¿e i tu, na Uniwersy-
tecie Kazimierza Wielkiego decyduj¹ siê losy
przysz³ych pokoleñ, które bêd¹ kszta³towaæ
te¿ dobrostan mieszkañców tego regionu. Bo-
wiem to tu kszta³ci siê (ale te¿ i WYCHOWUJE)
tych, którzy o to zadbaj¹. 
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Przede wszystkim - trudnej i porywaj¹cej
sztuki czytania miasta. Gdy za Milanem
Kunder¹ przyj¹æ, ¿e Europa to „maksi-

mum ró¿norodnoœci na minimum przestrze-
ni”, wówczas Lwów oka¿e siê najbardziej euro-
pejskim miastem. Polacy, Ukraiñcy, ¯ydzi,
Ormianie, Niemcy, W³osi i inne nacje przynosi-
³y do tego miejsca to, co by³o najlepsze w ich
kulturze. Historia drugiej po³owy XX w. tê ró¿-
norodnoœæ lwowskiego ¿ycia w du¿ym stopniu
zatar³a, ale wystarczy trochê uwagi, by odkryæ
bogactwo zapisane w kamieniach miasta. Po-
magaj¹ w tym ksi¹¿ki, dlatego baga¿ filologów
jad¹cych na Ukrainê jest zawsze bardzo ciê¿ki.
Warto siê jednak potrudziæ, bo kiedy - na po-
cz¹tku ka¿dej z wypraw - na Wysokim Zamku
odczytywany jest najpierw zabawny fragment
wspomnieñ Stanis³awa Lema, a potem wzru-
szaj¹cy, póŸny wiersz Zbigniewa Herberta, wte-
dy S³owo i Miejsce wchodz¹ ze sob¹ w niezwy-
k³¹ relacjê. W tym momencie z wynios³ego
wzgórza nie tylko widzimy najpiêkniejsz¹ pa-
noramê miasta, ale te¿ zaczynamy s³yszeæ dzie-
si¹tki literackich komentarzy. W nastêpnych
dniach liryki Zbigniewa Herberta czytamy przed
jego domem, cytujemy Marylê Wolsk¹ na £y-
czakowie lub Zaœwieciu, przy Bernardynach pa-
daj¹ fragmenty eseju Józefa Wittlina… 

Ws³uchiwanie siê w literaturê Lwowa by³o-
by jednak u³omne, gdyby nie z³owiæ uchem
ukraiñskich wierszy Markiana Szaszkiewicza i

Iwana Franki, a tak¿e nie wspomnieæ o Szole-
mie Alejchemie, tak¿e lwowianinie, autorze
s³ynnych Dziejów Tewji Mleczarza. By dobrze
zrozumieæ to miasto, trzeba doskonaliæ zdol-
noœæ rozumienia tego, co bliskie, choæ inne. 

Podczas wêdrówek po Lwowie studenci
ucz¹ siê tak¿e ³¹czenia przesz³oœci z teraŸniej-
szoœci¹. Podró¿e do stolicy Galicji nie mog¹ byæ
wy³¹cznie nostalgiczne. Poznajemy ¿ywe mia-
sto, ogromnie wa¿ne dla duchowego i nauko-
wego ¿ycia wspó³czesnej zachodniej Ukrainy.
WyraŸnie odczuwa siê akademicki charakter
tego oœrodka, pe³nego m³odych, chêtnie na-
wi¹zuj¹cych rozmowê ludzi, zachêcaj¹cego
do korzystanie z bogatej oferty kulturalnej. 

Mo¿na dojœæ do wniosku, ¿e mi³oœæ do
Lwowa ³¹czy Polaków i Ukraiñców. Warto,
przede wszystkim poprzez wspólne przedsiê-
wziêcia naukowe i kulturalne, ten potencja³
wykorzystaæ dla obopólnej korzyœci. Niestety -
we Lwowie nie ma ¿adnego miejsca, w
którym sposób trwa³y organizowane by³yby
spotkania literackie, wspólne wystawy arty-
stów z obu krajów, koncerty. Rozmawialiœmy o
tym przed zrujnowan¹ dziœ will¹ Skiz, któr¹
mieszkañcy Lwowa ofiarowali niegdyœ Gabrie-
li Zapolskiej. Czy ten dom, piêknie po³o¿ony w
bezpoœrednim s¹siedztwie Parku £yczakow-
skiego, nie móg³by staæ siê polsko-ukraiñskim
centrum spotkañ m³odzie¿y akademickiej? 

W ci¹gu siedmiu lat ju¿ ponad 250 studen-

tów UAM odwiedzi³o Lwów i jego okolice w
ramach wypraw organizowanych przez Za-
k³ad Literatury Pozytywizmu i M³odej Polski. To
ogromny kapita³ - ci m³odzi ludzie poznali cen-
n¹ cz¹stkê polskiej kultury, ale te¿ bez uprze-
dzeñ patrz¹ na Ukraiñców, dobrze rozumiej¹
wspóln¹ przesz³oœæ i zapewne bêd¹ potrafili
rozumnie tworzyæ relacje miêdzy dwoma na-
rodami. To wa¿ne, zw³aszcza ¿e niektórzy z
publicystów w ostatnich miesi¹cach, w moim
przekonaniu - przedwczeœnie i pochopnie, po-
chowali polityczny program Jerzego Giedroy-
cia. Redaktor paryskiej „Kultury” podkreœla³, jak
wa¿ne dla polskiej niepodleg³oœci jest zbudo-
wanie silnej, skonsolidowanej Ukrainy, mocno
zakotwiczonej w Europie. Oby testament Gie-
droycia wype³ni³a ta czêœæ polskich elit, która,
studiuj¹c na naszej uczelni, wiedzê o przesz³o-
œci i wspó³czesnoœci Ukrainy zdoby³a w najlep-
szy z mo¿liwych sposobów. Przes³anie Lwowa
jest bardziej czytelne i przekonuj¹ce od wszel-
kich wyk³adów czy uczonych opracowañ. 

W 1968 roku kardyna³ W³adys³aw Rubin
powiedzia³: „Lwów, powalony przemoc¹, mil-
cz¹cy, dumny w swym dziejowym majestacie i
„Semper fidelis” czeka na dzieñ, w którym
podejmie sw¹ historyczn¹ rolê miasta symbo-
lu jednoœci i wspó³pracy dla wspólnego dobra
bratnich, chrzeœcijañskich narodów”. Czy to
ju¿ ten dzieñ?

Wies³aw Ratajczak
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Sztuka lektury Lwowa
Siódma ju¿ wyprawa studentów Wydzia³u Filologii Polskiej i Klasycznej do Lwowa odby³a siê równie¿ tej
wiosny. Wyjazdy te, realizowane dziêki mecenatowi w³adz Instytutu Filologii Polskiej, Wydzia³u i uczelni,
wpisa³y siê na sta³e w humanistyczn¹ dydaktykê uniwersyteck¹, warto wiêc odpowiedzieæ na pytanie, 
czego ucz¹ siê studenci podczas podró¿y na Ukrainê. 

NASZ UNIWERSYTET PODRÓ¯E 
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NASZ UNIWERSYTET BIOLOG CZY BIOLO¯KA? 
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Dziewczyny przysz³oœci

Buszuj¹ca w zbo¿u

Wkonkursie, którego celem jest pro-
mowanie studentek kierunków in-
¿ynieryjnych, technicznych, mate-

matycznych i przyrodniczych, nagrodzono ba-
dania Wiktorii nad zmiennoœci¹ cech morfolo-
gicznych i parametrów zasiedlenia populacji
¿ywicielskich szpeciela Aceria tosichella w Pol-
sce. Widz¹c nasze niemrawe miny, studentka
szybko wyjaœnia: - „Mój” szpeciel to roztocz,
który przenosi wirusy atakuj¹ce zbo¿a. Prowa-
dzê badania w oparciu o materia³ zdobyty w
ró¿nych czêœciach kraju. Dzia³alnoœæ szpeciela
to powa¿ny problem np. w Ameryce Po³u-
dniowej, gdzie wirusy potrafi¹ zniszczyæ ok. 5
% plonów. Nagrodzone badania to podstawa
pracy magisterskiej, któr¹ Wiktoria pisze pod
opiek¹ dr Anny Skorackiej z Zak³adu Taksono-
mii i Ekologii Zwierz¹t w Instytucie Biologii Œro-
dowiska. - Myœlê, ¿e badania, które prowadzi-
my z ca³ym zespo³em, maj¹ charakter utylitar-
ny, a ich wyniki bêd¹ u¿yteczne spo³ecznie.
Dziêki temu w kolejnych etapach mo¿liwe bê-
dzie dofinansowanie z programów europej-
skich - uwa¿a dr Skoracka. To w³aœnie promo-
torka poinformowa³a Wiktoriê o ministerial-
nym konkursie: 

- Staram siê na bie¿¹co œledziæ podobne wy-
darzenia. Wiktoria wydawa³a siê idealn¹ kan-
dydatk¹, bo jako studentka wyró¿nia³a siê z
jednej strony skrupulatnoœci¹, a z drugiej zdol-
noœci¹ myœlenia dedukcyjnego i samodzielne-
go wyci¹gania wniosków z badañ. Mia³a te¿
stosowny dorobek naukowy, który by³ podsta-

w¹ przyznawania nagród w konkursie - pod-
sumowuje pani doktor. - Myœlê, ¿e po³owa
sukcesu studenta zale¿y od promotora - kom-
plementuje opiekunkê Wiktoria Szyd³o: - Dok-
tor Skoracka zawsze bardzo mi pomaga³a i za-
chêca³a do badañ - dodaje. 

Nagrodzeni za popielice
To jednak nie pierwsza nagroda zdobyta przez
zdoln¹ studentkê. Wspólnie z dru¿yn¹ (w jej
sk³ad wchodzi³a m.in. kole¿anka Wiktorii z ro-
ku Agata Czapracka oraz studenci informatyki
UAM Szymon Majewski i £ukasz Michniewicz)
zwyciê¿y³a te¿ w krajowym etapie konkursu
„ImagineCup 2008” organizowanym przez
firmê Microsoft. Studenci wymyœlili program
informatyczny „Life Tracker”, który s³u¿y do
œledzenia w czasie rzeczywistym, jakimi œcie¿-
kami poruszaj¹ siê zwierzêta. Innowacyjnoœæ
pomys³u polega³a m.in. na tym, ¿e u³atwia on
œledzenie ruchów niewielkich zwierz¹t, którym
nie mo¿na wszczepiæ nadajników, bo s¹ one
dla nich zbyt ciê¿kie. Pomys³ napisania progra-
mu narodzi³ siê podczas badañ nad popielica-
mi, prowadzonych pod opiek¹ dr. Miros³awa
Jurczyszyna w Kole Naukowym Przyrodników.
- Bardzo cieszê siê z udzia³u w tamtym projek-
cie - wspomina Wiktoria - Dziêki niemu zrozu-
mia³am, ¿e praca w zespole sk³adaj¹cym siê z
osób o ró¿nych zainteresowaniach i predyspo-
zycjach pozwala dzia³aæ w dziedzinach pozor-
nie odleg³ych i osi¹gaæ dobre rezultaty.

Dalsze plany
Wiktoria chcia³aby kontynuowaæ naukê na
studiach III stopnia. - Po skoñczeniu liceum
pragnê³am studiowaæ biotechnologiê, jednak
trafi³am na biologiê i nigdy tego nie ¿a³owa-
³am - wspomina. - Du¿o satysfakcji sprawi³o
mi dzia³anie w kole naukowym, choæ ostatnio
mam na to mniej czasu. Za ciekawe doœwiad-
czenie uwa¿a te¿ udzia³ w programie Erasmus
i pobyt w Oslo: - Szczególnie rzuci³y mi siê w
oczy dwie ró¿nice miêdzy studiowaniem w
Polsce i Norwegii. W Oslo na pierwszych zajê-
ciach z ka¿dego przedmiotu prowadz¹cy roz-
dawali skrypty z notatkami na ca³y semestr.
Podczas wyk³adów wystarczy³o wiêc tylko za-
pisywanie dodatkowych uwag. Drugim zasko-
czeniem by³o dla mnie to, ¿e do zdania egza-
minu nie trzeba umieæ ca³ego materia³u z za-
jêæ. Z zasady podczas wyk³adów przedstawia
siê tam wiêcej informacji dla osób szczególnie
zainteresowanych dan¹ dziedzin¹ - wyjaœnia
Wiktoria. 

Na koniec rozmowy, pamiêtaj¹c o femini-
stycznej wymowie konkursu (uroczyste wrê-
czenie nagród odby³o siê w Warszawie 11
czerwca), nie sposób nie zapytaæ, kim w³aœci-
wie czuje siê Wiktoria Szyd³o - biologiem czy
biolo¿k¹? - Chyba raczej biologiem, ta druga
forma póki co nie jest zbyt powszechnie u¿y-
wana i mo¿e dlatego trochê „k³uje” w uszy -
zamyœla siê na chwilê studentka. - Ale za „bio-
lo¿kê” te¿ siê nie obra¿am.

Ewa Woziñska

Drobniutkiej Wiktorii Szyd³o 
prawie nie widaæ zza kartonów,
plakatów i papierowych drzewek
(pozosta³oœci po niedawnym 
Festiwalu Nauki), wype³niaj¹cych
pokój Ko³a Naukowego Przyro-
dników UAM. Studentka V roku
biologii, opowiada o badaniach,
które przynios³y jej wyró¿nienie 
w presti¿owym konkursie
„Dziewczyny przysz³oœci. Œladami
Marii Sk³odowskiej-Curie” zorga-
nizowanym przez Ministerstwo
Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego
oraz miesiêcznik „Elle”. 
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• Muzyczny maj rozpocz¹³ siê (3. V) koncertowym wykonaniem ope-
ry G. Fr. Haendla „Alcesta”. Po raz pierwszy w Polsce zabrzmia³o to
dzie³o i stanowi³o zarazem otwarcie festiwalu „Haendel 2010”, które-
go gospodarzem by³a poznañska Orkiestra Barokowa „Accademia
dell'Arcadia”.

• Filharmonia natomiast poœwiêci³a a¿ dwa wieczory (6. i 7. V) twórczo-
œci dwóch polskich kompozytorów z krêgu raczej tzw. l¿ejszej Muzy -
W³adys³awowi Szpilmanowi (1911 - 2000) i Henrykowi Warsowi (1902
- 1977). Pierwszego dnia œwiêtowano 55-lecie pracy filharmonicznego
Biura Koncertowego, powo³anego przesz³o pó³ wieku temu dla upo-
wszechniania muzyki w dziesi¹tkach miejscowoœci Wielkopolski. Krzesi-
mir Dêbski - dyrygent i komentator obu koncertów - dope³ni³ program
prawykonaniem swojej kompozycji „Organismi transcendentali”, stano-
wi¹cej pracê doktorsk¹ tego wszechstronnego artysty, a ostatnio tak¿e
pedagoga. Wyst¹pi³o te¿ dwoje pianistów: Julia Samoj³o i Marek ¯e-
browski - poznaniak, od wielu lat ¿yj¹cy za granic¹, obecnie w USA,
osobiœcie znaj¹cy Warsa i popularyzuj¹cy jego utwory.

• Muzyka ze s³owem przeplata³y siê (14. V), podczas kolejnego 
„Speaking-Concert” - autorskiego dzie³a Marcina Sompoliñskiego,
który przyci¹gn¹³ do auli t³um, tym razem ciekawych geniuszu kompo-
zytorskiego Gioacchino Rossiniego. Jak zwykle - nas³uchali siê muzyki
w dobrym wykonaniu (g³ównie z „Cyrulika Sewilskiego”) oraz mnóst-
wa ciekawostek i facecji, tak¿e w oprawie dowcipnych wstawek filmo-
wych. Z dyrygentem i narratorem (w jednej osobie) wyst¹pili œpiewacy:
Iwona Hossa, Andrzej Ogórkiewicz, Piotr Friebe, Szymon Wach i £ukasz
Motkowicz oraz Orkiestra Collegium F. Pó³torej godziny rzeczywiœcie
„inteligentnej rozrywki” - jak m.in. okreœlono „Speaking-Concerts” 
w drukowanym programie. 

• W sobotê (15. V) odby³ siê ostatni w tym sezonie Koncert Poznañski
z nr 404, aczkolwiek - jak pamiêtamy - 403. edycjê odwo³ano z powo-
du ¿a³oby narodowej. Alexander Markovich, 46-letni rosyjski pianista,
od 20 lat osiad³y w Izraelu, maj¹cy w swym dorobku wspólne wystêpy
m.in. z Maximem Vengerovem i z Id¹ Haendel, zagra³ Koncert e-moll

Chopina. Owacjê (niektórzy nawet wstali) zgotowano artyœcie dopiero
po bisie: w³asnej parafrazie popularnego walca Manntoifla. Solista do-
da³ wiêc jeszcze jeden bis: wagnerowski temat z „Tristana i Izoldy” 
w oprac. Liszta. Po przerwie poddano s³uchaczy ju¿ kolejnej w tym ro-
ku próbie; po symfonii Brucknera i programie muzyki wspó³czesnej, te-
raz zmierzono stopieñ ich akceptacji dla Koncertu na orkiestrê Beli Bar-
tóka. Filharmonicy pod batut¹ swego szefa Marka Pijarowskiego mogli
byæ zadowoleni, czy jednak nie za du¿o w krótkim czasie tego typu eks-
perymentów repertuarowych z publicznoœci¹, szukaj¹c¹ na Koncertach
Poznañskich zgo³a innych doznañ ? Krzysztof Szaniecki, przybli¿ywszy -
na ile to mo¿liwe w 5 minutach - jedno z najwiêkszych dzie³ muzyki 
XX wieku, nie zapomnia³ te¿ poinformowaæ, ¿e… „Lech” w³aœnie zosta³
mistrzem Polski. 

• Dwukrotnie (21. i 22.V) - na generaln¹ próbê i na w³aœciwy koncert -
Rafa³ Blechacz przyci¹gn¹³ do auli dawno nie ogl¹dane tutaj t³umy wiel-
bicieli swego talentu. I nie zawiód³ nawet najbardziej wymagaj¹cych.
Pianista, podziwiany dzisiaj na najs³ynniejszych estradach i z systema-
tycznie realizowanym kontraktem p³ytowym Deutsche Grammophon,
zagra³ II Koncert f-moll Chopina rzeczywiœcie porywaj¹co, a zarazem bez
- jak¿e czêsto ostatnio spotykanych u niektórych solistów - udziwnieñ i
ekstrawagancji. Po frenetycznej owacji - zachwyci³ trzema mazurkami
(a-moll z op.17 oraz As-dur i cis-moll z op. 50 i nokturnem cis-moll;
czterech bisów podobno nie ofiarowa³ dot¹d ¿adnej publicznoœci w Pol-
sce. Mo¿e te¿ czêœciowo w podziêce za aplauz, jakim poznaniacy na-
grodzili artystê - dowiedziawszy siê, ¿e ca³e honorarium za wystêp prze-
znacza na fundusz pomocy powodzianom. Jeszcze te¿ nigdy dot¹d nie
widzieliœmy w foyer auli takiej kolejki melomanów z p³ytami i programa-
mi, po autografy solisty. W sukcesie tym mieli równie¿ swój zas³u¿ony
udzia³ filharmonicy pod batut¹ Wojciecha Rodka, znanego ju¿ u nas
m³odego dyrygenta z Wroc³awia, który bardzo dzielnie, omal w ostat-
niej chwili, zast¹pi³ chorego M. Sanderlinga. Przed przerw¹ orkiestra wy-
kona³a jeszcze dwie suity: Georgesa Bizeta i Gabriela Faure, znacznie
bardziej jednak pasuj¹ce do programu sprzed tygodnia.

Ca³y zaœ wieczór poprzedzi³a uroczystoœæ wrêczenia przez marsza³ka
woj. wielkopolskiego Marka WoŸniaka - jego dorocznych 8. nagród 
i 15. stypendiów w dziedzinie kultury. Wœród laureatów s¹: W³adys³awa
Stró¿yk, od 50. lat zajmuj¹ca siê w Filharmonii upowszechnianiem mu-
zyki i organizacj¹ widowni oraz Jacek Sykulski - szef Chóru Akademickie-
go UAM. Dyrektor naczelny Filharmonii Wojciech Nentwig, otrzyma³
Odznakê za Zas³ugi dla Województwa. Wielkopolskiego. 

• Mi³oœnikom muzyki operowej Filharmonia sprezentowa³a (28. V) ko-
lejny koncert z udzia³em dwojga m³odych polskich œpiewaków z doœæ
du¿ym ju¿ dorobkiem na europejskich scenach. Sopranistka Wioletta
Chodowicz i baryton Artur Ruciñski z orkiestr¹ pod batut¹ £ukasza Bo-
rowicza, przypomnieli cocktail znanych arii Belliniego, Donizettiego,
Pucciniego, Verdiego i Giordano, doprawiony „kropelkami” Wagnera 
i Czajkowskiego oraz duetami Pucciniego, a na bis - Mozarta. Filharmo-
nicy mieli te¿ okazjê zaistnienia - dwoma uwerturami Verdiego i znacz-
nie lepiej wykonanymi intermezzami Mascagniego i Pucciniego. 

• Na dwa ostatnie majowe wieczory muzyczne zaproszono do auli UAM
g³ównie dzieci. Filharmonia (29. V) urz¹dzi³a tzw. Koncert rodzinny 
pt. „Dobranocki nie tylko dla najm³odszych”, a (30. VI) Orkiestra Kame-
ralna PR „Amadeus” Agnieszki Duczmal, wspólnie z Ogólnokszta³c¹c¹
Szko³¹ Baletow¹, przedstawi³a „Opowieœæ o dziewczynce z zapa³kami” -
fragmenty baletu Jacka A. Rabiñskiego, zainspirowanego baœni¹ Ander-
sena. (rp) 
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NASZ UNIWERSYTET KONFERENCJA W OBRZE

Umieraj¹c, mia³ Ricci powiedzieæ do
swych wspó³braci: „Zostawiam was
przed drzwiami otwartymi na wielkie

cele, lecz nie bez niebezpieczeñstw czy tru-
dów”. W jaki sposób nastêpcy Matteo Riccie-
go wype³nili powierzone im zadania? Jakie
owoce przyniós³ duchowy i naukowy zasiew
rzucony przez Ricciego? Jak jego model ewan-
gelizacji zosta³ przyjêty przez misjonarzy in-
nych zgromadzeñ i wyznañ, przebywaj¹cych
w Chinach? Jaki wp³yw osobowoœæ Ricciego
wywar³a na sposób myœlenia i bycia samych
Chiñczyków, dawnych i wspó³czesnych? 

Na te i inne pytania poszukiwano odpowie-
dzi w trakcie konferencji pt. Misjonarze miêdzy
Wschodem i Zachodem. W 400 rocznicê
œmierci ojca Matteo Ricciego SI, która odby³a
siê 10-11 maja 2010 r. w Wy¿szym Semina-
rium Duchownym Misjonarzy Oblatów w
Obrze. Konferencja mia³a charakter miêdzyna-
rodowy (prelegenci przybyli m.in. z Chin, Belgii
i Ukrainy) i wpisywa³a siê w bogaty program
uroczystoœci na czeœæ Matteo Ricciego, które w
tym rocznicowym roku odbywaj¹ siê na ca³ym
œwiecie od Tajwanu po Pary¿. Spotkanie odby-
³o siê dok³adnie w rocznicê œmierci wielkiego
misjonarza Chin. Co wiêcej, tak jak 400 lat te-
mu, 11 maja wypad³ we wtorek, co obradom
naukowym i nabo¿eñstwu o szybk¹ beatyfika-
cjê o. Ricciego przyda³o dodatkowego metafi-
zycznego kontekstu, zw³aszcza gdy Artur
Wardêga SI (Macau) odczytywa³ opis ostat-
nich dni i chwil ¿ycia Ricciego, przekazany
wiernie przez naocznych œwiadków. 

Uczestnicy konferencji mogli przeœledziæ
funkcjonowanie nauczania Ricciego i jego
swoistej ”legendy” w ci¹g³ym rozpiêciu miê-
dzy Chinami i Europ¹ od momentu œmierci mi-
sjonarza (referat Césara Guillena Nuneza, Ma-
cau), przez dzia³alnoœæ jego duchowych spad-
kobierców (referaty Noëla Golversa, Leuven;
Aleksandra W. Miko³ajczaka, Poznañ; Katarzy-
ny Prychitko, Poznañ), po wspó³czesnoœæ (refe-
rat Thierry'ego Meynarda SI, Kanton), wzboga-
cone w¹tkami poœwiêconymi misjom prawo-
s³awnym i protestanckim w Chinach.

Kim by³ Matteo Ricci? Wszechstronnie wy-
kszta³cony, obdarzony fotograficzn¹ pamiêci¹,
uzdolniony jêzykowo, spêdzi³ w Chinach 28
lat, przybrawszy chiñskie imiê Li Madou oraz
strój konfucjañskiego uczonego. Opracowa³
wraz z o. Michaele Ruggierim utwór, prezentu-
j¹cy historiê chrzeœcijañstwa i bêd¹cy wyk³adni¹
podstawowych zasad religii katolickiej, pt. Tian-
zhu Shiyi (Prawdziwa wyk³adnia Pana Niebios).
Ten wydrukowany w 1584 r. katechizm by³

pierwsz¹ ksi¹¿k¹ wydan¹ przez Europejczyków
w Chinach. To w nim po raz pierwszy drukiem
ukaza³o siê okreœlenie Tianzu - Pan Nieba,
którym Ricci pos³ugiwa³ siê dla oddania pojêcia
chrzeœcijañskiego Boga w jêzyku chiñskim.

Ewangelizacja cesarstwa chiñskiego by³a dla
Ricciego upragnionym celem, a prowadz¹ce do
niego œrodki - najró¿niejsze. Jezuita zdobywa³
zainteresowanie, a póŸniej tak¿e przyjaŸñ chiñ-
skich dostojników, ucz¹c ich nauk œcis³ych, ma-
tematyki, astronomii, kartografii. Odkrywa³
przed nimi tajniki dzia³ania zegarów mecha-
nicznych oraz tajemnice pryzmatów, a równo-
czeœnie sam studiowa³ chiñsk¹ filozofiê i t³uma-
czy³ najwa¿niejsze dzie³a z tej dziedziny na ³aci-
nê, ¿eby przybli¿yæ je wspó³braciom. Gromadzi³
tak¿e wiedzê o historii i kulturze Chin, któr¹ po-
rz¹dkowa³ z zamiarem opublikowania w Euro-
pie ksi¹¿ki, by pokazaæ mieszkañcom Zachodu
œwiat Dalekiego Wschodu. Dla jednego z chiñ-
skich przyjació³ napisa³ traktat O przyjaŸni, swo-
je pierwsze dzie³o w jêzyku chiñskim. Rozprawa
ta zbiera³a i prezentowa³a pogl¹dy myœlicieli Za-
chodu na istotê przyjaŸni jako duchowego
zwi¹zku, wspólnoty myœli i uczuæ. Ricci zacyto-
wa³ w niej maksymy i wypowiedzi m.in. Cycero-
na, Seneki, Plutarcha, œw. Augustyna, Erazma z
Rotterdamu, interpretuj¹c je w duchu konfu-
cjañskim. Traktat wzbudzi³ wœród chiñskich inte-
lektualistów wielki entuzjazm i stanowi³ dla nich
inspiracjê oraz dowód na istnienie g³êbokiej my-
œli filozoficznej na Zachodzie.

Dzie³em, które przynios³o Matteo Ricciemu
najwiêksze uznanie i skierowa³o na niego
uwagê samego cesarza, by³a mapa œwiata -
pierwsza w Chinach mapa ca³ego globu ziem-
skiego, ukazuj¹ca faktyczne rozmiary Chin i
otaczaj¹cych je pañstw, o których w chiñskiej
tradycji mówiono, ¿e w sumie nie s¹ wiêksze
od ma³ej chiñskiej prowincji. Uzupe³niona opi-
sami w jêzyku chiñskim mapa stawa³a siê dla
wyznaj¹cych zasadê izolacjonizmu Chiñczy-
ków g³ównym narzêdziem poznania Zacho-

du. ̄ eby jednak nie obra¿aæ ich dumy narodo-
wej, w kolejnych wersjach wydawniczych Ricci
przerysowa³ mapê z poszanowaniem dla chiñ-
skiej tradycji i umieœci³ Pañstwo Œrodka w jej
czêœci centralnej. W ten sposób pozyskiwa³
przyjació³, którzy zdobywali dziêki niemu wie-
dzê, a stopniowo zaznajamiali siê równie¿ z
religi¹ katolick¹ i czêœæ z nich decydowa³a siê
na przyjêcie chrztu.

Na jego metody ewangelizacyjne powo³ywa-
li siê przez wieki zarówno misjonarze, jak i sami
Chiñczycy, którzy twierdzili, ¿e Ricci przebywa³
w ich pañstwie tak d³ugo, ¿e nie powinien ju¿
byæ traktowany jak obcokrajowiec, lecz jak ro-
dowity Chiñczyk. Do tej opinii przychyli³ siê rów-
nie¿ cesarz Wanli, który wyrazi³ zgodê na jego
pochówek w stolicy i po dziœ dzieñ mo¿na ogl¹-
daæ w Pekinie grób Matteo Ricciego.

Ricci i jego wspó³bracia jako pierwsi pokaza-
li Chinom Europê, a Europie - Chiny, k³ad¹c
fundamenty pod rozwój sinologii. Wprowa-
dzili te dwa odleg³e œwiaty, dotychczas niemal
doskonale siebie wzajemnie nieœwiadome, w
stan chwiejnej równowagi, balansuj¹cej miê-
dzy zderzeniem cywilizacji, a dialogiem miê-
dzykulturowym. ¯ycie i dzie³o Matteo Riccie-
go, po dziœ dzieñ powa¿anego tak¿e w Pañ-
stwie Œrodka, powinny staæ siê punktem wyj-
œcia do pog³êbionego dialogu miêdzy Wscho-
dem i Zachodem, do poznania i wzajemnego
zrozumienia, nacechowanego tyle¿ ciekawo-
œci¹, co szacunkiem.

• • •
Organizatorami konferencji byli: Pracownia

Humanistycznych Studiów Interdyscyplinar-
nych (Wydzia³ Filologii Polskiej i Klasycznej
UAM), Zak³ad Historii Koœcio³a (Wydzia³ Teolo-
giczny UAM), Instytut Konfucjusza Uniwersy-
tetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu.
Obrady otworzy³ prorektor UAM prof. Jacek
Witkoœ.

Monika Miazek-Mêczyñska
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Jezuita w stroju konfucjañskim
11 maja 1610 r. zmar³ w Pekinie o. Matteo Ricci, jezuita, ewangelizator Chin, pierwszy Europejczyk, 
który otrzyma³ zgodê na osiedlenie siê w stolicy Pañstwa Œrodka. Prawie 30 lat swego ¿ycia poœwiêci³ Ricci
na zg³êbianie chiñskiej kultury, by na tej bazie budowaæ nowoczesny i unikatowy jak na XVII wiek model
ewangelizowania Chin w duchu poszanowania miejscowych obyczajów i tradycji religijnej, nazwany
póŸniej metod¹ akomodacyjn¹. 

Konferencja w Obrze Klasztor i seminarium w Obrze
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NASZ UNIWERSYTET NA SPORTOWO 
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Siatkarzom reprezentuj¹cym barwy na-
szego uniwersytetu, niestety, nie uda³o
siê awansowaæ do I ligi. Mimo dzielnej

postawy w turniejach bara¿owych musieli
uznaæ wy¿szoœæ swoich rywali. Do oczekiwa-
nego awansu zabrak³o bardzo niewiele, za-
koñczony sezon mo¿na wiêc uznaæ za udany.
Zdaniem trenera Damiana Lisieckiego i wielu
obserwatorów zmagañ naszych siatkarzy wyj-
œcie z pierwszego miejsca w grupie by³o ju¿ sa-
mo w sobie du¿ym osi¹gniêciem. Warto
wspomnieæ, ¿e w fazie zasadniczej rozgrywek
nasi siatkarze w pokonali zespó³ z Kalisza,
który by³ typowany na g³ównego pretendenta
do awansu. Sk³ad AZS UAM nie by³ budowa-
ny pod k¹tem awansu, ale pod k¹tem walki o
czo³ow¹ czwórkê w grupie i to za³o¿enie zo-
sta³o spe³nione. Pokonanie Kalisza i Zielonej
Góry to przede wszystkim zas³uga ciê¿kiej pra-
cy zawodników i sztabu szkoleniowego. 
Z punktu widzenia sportowego nale¿y stwier-
dziæ, ¿e ³atwiej o awans naszym siatkarzom
by³o w pierwszym turnieju, ale,niestety, na
przeszkodzie stanê³a s³absza dyspozycja zawo-
dników w meczu z ekip¹ z Ostro³êki.

Zdaniem szkoleniowca naszej dru¿yny nie-
wiele potrzeba, aby w przysz³ym roku znów
jak równy z równym biæ siê o awans do wy-
¿szej klasy. Niewielkimi nak³adami personalny-
mi mo¿na wzmocniæ nasz zespó³, który byæ
mo¿e ju¿ z lepszym skutkiem powalczy 
o awans. Z drugiej strony nie wiemy, jak bêd¹
budowa³y siê inne oœrodki, z którymi o ten
awans przyjdzie siê nam zmierzyæ w bezpo-
œredniej rywalizacji - wyjaœnia³ graj¹cy trener.
Pojawienie siê tematu wzmocnieñ zespo³u
poci¹ga za sob¹ pytanie o wi¹¿¹ce siê z tym
nak³ady finansowe. Zdaniem trenera Lisieckie-
go, ju¿ sam uniwersytet daje ze swej strony
bardzo du¿o, s¹ to zarówno nak³ady, jak 
i wielkie wsparcie.

- Trudno mówiæ o pieni¹dzach, gdy¿ to nie
one graj¹ na boisku - podkreœla³ trener Lisiecki.
- Jako przyk³ad mo¿e s³u¿yæ dru¿yna z Jaworz-
na, której bud¿et oscyluje w okolicach 1 milio-
na z³otych, a z którym to zespo³em nasi akade-
micy rywalizowali na parkiecie jak równy 
z równym. Uwa¿am, ¿e nasza dru¿yna, maj¹-
ca bud¿et w granicach miêdzy 400-500 tys.,
œmia³o mog³aby walczyæ o I ligê. 

Koniec sezonu to równie¿ pytania o zmia-
ny kadrowe w zespole. W ocenie naszego
sztabu trenerskiego dru¿ynê niew¹tpliwie
trzeba wzmocniæ. Podczas niektórych spotkañ
da³o siê zauwa¿yæ, ¿e formacjami które
szwankowa³y w naszym zespole, by³y atak
oraz œrodek. Braki w tych formacjach by³y do-
strzegalne zw³aszcza w turnieju mistrzów
oraz w póŸniejszym turnieju bara¿owym. Aby
zwiêkszyæ szanse awansu w przysz³ym roku te
pozycje nale¿y wzmocniæ. Trener Lisiecki pod-
czas konferencji wielokrotnie podkreœla³, jak
bardzo dru¿yna naszych siatkarzy jest zwi¹za-
na z UAM, zw³aszcza w perspektywie praw-
dopodobnych przenosin z hali przy ulicy
M³yñskiej do nowo budowanej hali na Mora-
sku. Nowa hala zarówno zawodnikom, jak i
kibicom gwarantuje wiêkszy komfort. Proble-
mem w przysz³ym sezonie mo¿e byæ jedynie
w ocenie Lisieckiego niewielka liczba meczów,
które bêd¹ naprawdê ciekawe, gdy¿ bêd¹
trzy, cztery zespo³y, nadaj¹ce ton ca³ej rywali-
zacji, a reszta pojedynków mo¿e byæ bardzo
jednostronna. Dlatego warto biæ siê o awans
do klasy wy¿ej, gdy¿ wtedy ka¿dy mecz bê-
dzie bardzo zaciêty i trzymaj¹cy w napiêciu.
Jak mówi trener Lisiecki, g³ównym celem bê-
dzie œci¹gniêcie do naszego teamu m³odych,
ambitnych, uzdolnionych sportowo zawodni-
ków, g³odnych sukcesów.

Na zakoñczenie konferencji powróci³o je-
szcze pytanie o sprawê awansu. Trener Nicola
Vettori t³umaczy³: trzeba sobie wprost powie-
dzieæ, ¿e obecnie droga do awansu do pierw-
szej ligi jest bardzo krêta. Po reformie rozgry-
wek awansowaæ jest o wiele trudniej ni¿ je-
szcze dwa lata temu. Przypomnijmy: najpierw
dru¿yna musi znaleŸæ siê w czo³owej czwórce
swojej grupy, potem zwyciê¿yæ w play-off,
które daj¹ przepustkê do turnieju mistrzów.
Zwyciêstwo w turnieju mistrzów jest dopiero
gwarancj¹ awansu. 

Perspektywy przed naszymi siatkarzami s¹ 
z ca³¹ pewnoœci¹ dobre. W niedawno zakoñ-
czonych mistrzostwach Polski uniwersytetów
w siatkówce nasi zawodnicy zdobyli z³oty me-
dal uniwersytetów i srebrny medal wszystkich
uczelni. Na tym turnieju gra³o wielu zawodni-
ków z pierwszej i drugiej ligi. A nasza dru¿yna,
nie maj¹ca w sk³adzie ¿adnego zawodnika 
z tych klas rozgrywkowych, zdoby³a z³oty me-
dal - to, zdaniem Lisieckiego, napawa optymi-
zmem na przysz³oœæ. 

Marcin Krupka

Do awansu jeden krok
W zakoñczonym sezonie II ligi siatkówki mê¿czyzn zawodnicy naszego uniwersytetu
byli o krok od awansu do I ligi. Niestety, awansowaæ siê nie uda³o, mimo 
to perspektywy przed dru¿yn¹, reprezentuj¹c¹ barwy naszego uniwersytetu s¹ dobre,
o czym mówi³ trener dru¿yny na konferencji zwo³anej po zakoñczeniu sezonu.
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NASZ UNIWERSYTET ZWYCIÊSKI PLAKAT

Laureatem konkursu zosta³ pan Przemys³aw Cepak - student kulturoznawstwa 
na Uniwersytecie Europejskim Viadrina we Frankfurcie nad Odr¹. Laureat konkur-
su otrzyma³ nagrodê finansow¹ w wysokoœci 700 z³ ufundowan¹ przez Fundacjê
na rzecz Collegium Polonicum, a jego plakat bêdzie reklamowa³ uczelniê.

Zwyciêska praca oddaje polsko-niemiecki 
charakter Collegium Polonicum, u¿ywa pro-
stych œrodków wyrazu, a jednoczeœnie sk³ania
do zastanowienia siê nad przekazem plakatu.

Zwyciêski plakat dla Collegium Polonicum


